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Glasilo delovnih kolektivov 
Združenih papirnic Ljubljana
— Izdaja delavski svet — 
Izhaja vsak mesec — Odgo
vorni urednik Stane Robida
— Uredniški odbor: Ivan Bo
govič, Janez Gašperin. Jože 

Lejko in Tone Novak — Ure
dil Danilo Domajnko (Delav
ska enotnost) — Tiska tiskarna 
»Toneta Tomšiča« v Ljubljani

Ob letošnjem delavskem prazniku
Čeprav zunanji videzi praznovanj 1. maja — velikega delav

skega praznika — niso več tako pestri in slovesni kot v letih 
po osvoboditvi, niti ni več potrebno, da bi bili borbeni in dekla
rativni, kot so bili med obema vojnama in še prej, ima letošnji 
1. maj posebno obeležje.

Minilo bo petdeset let od ustanovitve Komunistične partije 
Jugoslavije, SKOJ in ustanovitve sindikata v Jugoslaviji. Po 
vsej Sloveniji bodo v ta spomin proslavili pomembno obletnico, 
da bodo pokazali na težko vendar rodovitno pot revolucionar
nega delavskega gibanja. Te proslave naj bi bile obenem tudi 
ugodna priložnost, da bi se ozrli na dosedanje uspehe in tudi 
težave ob graditvi samoupravne socialistične družbe.

Oblike teh proslav po delovnih kolektivih bodo pač različne. 
To priporoča tudi republiški svet ZS. Ponekod bodo tovariška 
srečanja ob sodelovanju starejših delavcev — revolucionarjev, 
povezana z ugotavljanjem dosedanjih delovnih uspehov in samo
upravnih hotenj, drugod bo mladina z medkrajevnimi športnimi 
in drugimi srečanji počastila ta jubilej. Zlasti pa naj bo 1. maj 
tisti dan, ko se bo vsakdo na izletih, obiskih naravnih lepot 
Slovenije, združevanju z delovnimi kolegi v naravi, sprostil in 
morda le pomislil, da so bili izleti vevških delavcev ob 1. maju 
na Jančah, Orljem, pri Trojici, Sneberjah, Lisičjem, Taborski 
jami in drugod v predvojnih letih le čisto drugega značaja. Tam 
so se že kalili poznejši borci za svobodo in enakopravnost. 
Ustvarjal se je temelj današnjemu redu in pripravljala tla 
zmagoslavnemu pohodu naprednih sil.

Naj navedemo nekaj odstavkov iz Zbornika prispevkov iz 
zgodovine delavskega gibanja na področju občine Moste-Polje. 
ki omenja takratno praznovanje 1. maja:

»Za nadaljnji razvoj Svobode je bilo nujno razčistiti z 
desnim krilom ... v vse večjem številu in vse bolj organizirano 
proslavljajo delavci vsako leto svoj 1. maj. Ko je leta 1933 
narodni odbor...-«

»Člane Vzajemnosti srečujemo na izletih in manifestacijah 
za 1. maj, ki so doživeli svoj vrhunec leta 1939, ob 50-letnici 
tega praznika.«

»Na te sestanke je prihajal Franc Leskošek, ki je bil med 
delavci in kmeti poljske občine znan kot partijski voditelj, saj 
je tja prihajal ob manifestacijah za 1. maj in ob drugih prilož
nostih«

Tako takrat. Vsako praznovanje 1. maja je bilo povezano 
z velikimi upanji in hrepenenji po svobodi in enakopravnosti, 
po oblasti delavskega razreda, po najosnovnejših človekovih 
pravicah. Tega takratni red ni dovoljeval. Delavec, tedanji člo
vek nižje vrste, v veliko primerih ni imel niti najosnovnejših 
življenjskih pogojev, v skrajnih primerih mu je manjkal tudi kos 
kruha.

Danes prvi maj lahko proslavljamo sproščeni, brez osnovnih 
skrbi za vsakdanji obstanek z zavestjo o doseženih delovnih in 
družbenih uspehih. Na nas samih pa je, da bistvo delavskega 
praznika prodre v vsakogar, spremljano s spomladanskim razpo
loženjem.

Z najboljšimi željami in čestitkami ob velikem prazniku 
vsem papirničarjem

Uredništvo

DS IN UO V PRETEKLI 
MANDATNI DOBI

VEVČE, APRILA — Delavski 
svet Papirnice Vevče je imel v 
pretekli mandatni dobi 11 rednih 
sej, poprečna udeležba je bila 
54,04 %>. Obravnaval je vse aktu
alnosti, ki jih je narekovalo gos
podarjenje in upravljanje v de
lovni organizaciji. Naj na kratko 
navedemo nekaj glavnih tem ob
ravnav: investicijski programi,
kadrovske spremembe, gospodar
jenje z osnovnimi sredstvi, pred
logi finančne službe, razprave o 
aktih delovne organizacije, raz
prave o skladih podjetja, gospo
darski načrt, inventure, zaključni 
računi, razne prošnje in pritožbe 
ipd.

Upravni odbor je imel 15 red
nih in 3 izredne seje, kjer je bila 
udeležba dokaj dobra — 81,48 "/o.

Obravnavali so: pregled proiz
vodnje, službena potovanja, pred
loge raznih komisij, poročila o 
gospodarjenju podjetja, investi
cijske programe in rekonstrukci
je, predloge premestitev, predlo
ge za štipendiste in vajence, krši
tve delovnih dolžnosti, predloge 
tehničnih izboljšav, gospodarski 
načrt in zaključni račun, o načrtu 
porabe stanovanjskega sklada in 
sklada skupne porabe, o pravilni
kih in drugih aktih podjetja, pre
glede programa družbenih orga
nizacij, prošnje in pritožbe in po
dobno.

O volitvah 25. aprila v organe 
samoupravljanja in o novi struk
turi organov samoupravljanja bo
mo poročali v naslednji številki.

DOPOLNILO K ČLANKU 
PROIZVODNIA V LETU 1968

VEVČE, MARCA — V št. 1/69 
»Našega dela« smo objavili čla
nek pod naslovom »Proizvodnja 
v letu 1968«. Ker je v nekih ozi
rih pomanjkljiv, ga želimo ustrez
no dopolniti. V letu 1968 se je 
proizvodnja papirja povečala za 
ca. 3.000 ton, upoštevajoč pri tem 
tudi surovi papir za premaz, z 
odbitkom normiranega izmeta v 
višini 4 %>. Analiza posameznih 
elementov, ki vplivajo na višino 
proizvodnje (podrobnejši prikaz v 
poslovnem poročilu za leto 1968) 
je pokazala, da se je ta povečala 
zaradi:

zastojev za ... . 424 ton

0 širine, gramske te
že in brzine za . . . 2.627 ton

menjav vnosa zni
žala za......................... 28 ton

Skupna povečana 
proizvodnja za . . . 3.023 ton

Na povečanje so daleč najbolj 
vplivale večje brzine na PS, ker 
se je 0 širina papirnega traku 
celo nekoliko zmanjšala, gramska 
teža pa je ostala nespremenjena.

V omenjenem članku smo na 
kratko omenili, da je glavni raz
log za povečanje brzin na PS 
boljše vzdrževanje strojnih naprav 
in dobro opravljeni remonti. Pred 
očmi smo imeli predvsem uspeš
no opravljen remont III. PS, po 
katerem se je proizvodnja vidno 
povečala. Nismo pa omenili dobre 
preskrbe s paro, ki je omogočila 
nemoten potek proizvodnje, pa tu
di ne sprememb v proizvodnem 
programu I. PS. V letu 1967 smo na 
tem stroju proizvedli ca. 16 % of- 
set papirjev, v letu 1968 pa kar 
48%. Prav tako tudi ne moremo 
mimo prizadevanj vodstva proiz
vodnje, ki je posvetilo veliko po
zornosti tehnološki pripravi dela, 
kar pa je že omenjeno tudi v 
»Poslovnem poročilu za leto 1968«.

M. A.

Po sindikalnih
VEVČE, APRILA — Zadnje dni v marcu so imeli člani sindikalne 

organizacije Papirnice Vevče svoje občne zbore. Zbirali so se po 
Pododborih za strojno in ročno dodelavo papirja, ožjo proizvodnjo, 
remontne delavnice, energija in uprava pa je polagala letni obračun 
na skupnem občnem zboru.

Udeležba na vseh zborih je bi
la dokaj skromna, na nekaterih 
sestankih ni bilo niti polovice 
članov, čeprav je bilo delo sindi
kata v obdobju zadnjih dveh let 
precej pestro. Iz poročila pred
sednika tovariša Jagodiča je bilo 
razvidno, da je sindikalna organi
zacija delala v glavnem v smeri 
boljšega gospodarjenja podjetja 
in boljšega počutja članov sindi
kata. Dejavnosti v preteklem ob
dobju so bile vidne v raznih ak
cijah kot npr. krvodajalska akci
ja, rereacija članov kolektiva in 
svojcev, pomoč klubu občanov, 
obdelava pravilnikov za dodelje
vanje stanovanj, proslava dneva 
žena, materialna in idejna pomoč 
organizacijam v okolici, obdelava 
socialnih problemov, srečanje z 
Upokojenci tovarne itd. V ta na- 
ruen je odbor sindikata deloval 
Preko svojih komisij in pododbo
rov.

občnih zborih
tovarišic in tovarišev. S tem bi 
odpadlo neopravičeno kritikarstvo 
vidnosti vloge sindikalne organi
zacije.

Po opravljenih občnih zborih so 
bile 3. aprila izvedene volitve v 
sindikalne pododbore, iz katerih je 
na skupni seji starega in novega 
odbora dne 7. aprila formiral iz
vršni odbor. Izvoljeni so bili na
slednji člani:

I. volilna enota —■ Strojna in 
ročna dodelava: Tone JOZELJ, 
Ciril POTOČNIK, Fani TESNER, 
Marinka ŠVARC, Vida DELIBE- 
GOVIČ.

II. volilna enota — Proizvodni
oddelki: Tone LEVEC, Stane
RUPNIK, Jože JAZBEC, Vid 
VILFAN, Franc KOBE.

III. volilna enota — Remontne 
delavnice: Ivan PETERCA, Boži
dar ČOP, Marjan KOCJANČIČ, 
Karel ŽABJEK, Anton PERKO.

IV. volilna enota — Uprava: 
Stane TRTNIK, Roman dipl. oec. 
SEVSEK, Drago TATIČ, Jolanda 
KAMSEK, Anica FERLEŽ.

(Nadaljevanje na 3. str.)

Na koncu poročila je predsed
nik priporočil še živahnejšo ak
tivnost vseh članov sindikata, da 
ne bi celotno delo ležalo na ra
menih manjše grupe dela voljnih

Novoizvoljeni člani pododborov so na skupni seji izvolili nov izvršni 
odbor naše sindikalne organizacije

Izvolili smo svoje 
kandidate

VEVČE, APRILA — V deseti m 
enajsti volilni enoti, kjer so vo
lili odbornike v občinsko skup
ščino občine Ljubljana-Moste-Po- 
Ije in v 23. volilni enoti, kjer so 
potekale volitve v zbor delovnih 
skupnosti skupščine mesta Ljub
ljane je bilo v zgodnjih jutranjih 
urah zelo živahno. Posamezne de
lovne enote, ki so tvorile eno ali 
drugo volilno enoto, so izvolile 
naslednje odbornike: Nova od
bornika občinske skupščine sta 
tovariša Franc GOLJAR, vod
ja prodajnega oddelka za do
mači trg in tovariš Andrej 
PIRKMAIER, vodja oddelka za 
izdelavo lesovine. Odbornik v 
zbor delovnih skupnosti skup
ščine mesta Ljubljane pa je 
tovariš Janez PRESL, kadrovik.

Po razgovoru z nekaterimi vo
livci, smo si ustvarili mnenje, da 
so volivci izbrali res dela voljne 
in sposobne kandidate, od katerih 
pričakujejo, da bodo pravilno za
stopali splošne interese in intere
se naše delovne skupnosti v času 
svoje mandatne dobe. Pri delu 
jim želimo mnogo uspehov.

Smernice 
IX. kongresa ZKJ 
morajo prodreti 

tudi med nas
VEVČE, MARCA — Med vsemi 

kongresi do sedaj, je IX. kongres 
še najbolj razgibal komuniste po 
delovnih kolektivih in drugod, 
preko naših meja. Prinesel je res
ne medsebojne dogovore, ki so 
razjasnili probleme današnjega 
časa, sprejel pomembne doku
mente, ki nam bodo služili kot 
smernice v bodoče.

Podrobnih receptov ni dal, pač 
pa nakazal smer za nadaljnji raz
voj socialističnih samoupravnih 
odnosov, ki bodo temelj za izpe
ljavo družbene in gospodarske re
forme. Posebno pozornost pa je 
posvetil tudi miroljubnim med
narodnim odnosom.

Po kongresu so tudi pred ko
munisti Vevč jasne naloge. Vsak 
se bo moral na svojem delovnem 
mestu in v svojem okolju potego
vati za cilje, ki jih je kongres 
sprejel, podprli pa številni člani, 
tako tudi mi z resolucijo kongre
su.

Z reorganizacijo ZK so odprav
ljene metode zaprtih razprav, ki 
so velikokrat povzročale, da je 
bilo na sestankih govorjeno dru
gače, kot se je kasneje ravnalo 
na delovnem mestu. Pričakovati 
je, da bo po kongresu prišlo do 
aktivnejšega delovanja komuni
stov v družbeno-političnih, šport
nih, kulturnih organizacijah ali v 
komunalnem samoupravljanju.

Dejstvo, da smo se otresli sta
rih oblik in metod dela, bo v bo
doče nalagalo še večje naloge in 
pomoč pri iskanju vedno sodob
nejših oblik delovanja. Torišča 
dela so obsežna; utrjevanje samo
upravljanja, napredek proizvod
nje, urejene kadrovske razmere, 
izobraževanje in nagrajevanje, 
kultura, šport itd.

Odmev IX. kongresa bo prav 
gotovo segel tudi do nas. Razširi
ti se mora med stare komuniste, 
zlasti pa med mladino, ki hoče bi
ti ustvarjalna, pa tudi med one, 
ki so do sedaj stali ob strani.
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Gibanje proizvodnje 
v mesecu februarju 1969

Izkoriščene zmogljivosti 
Doseženo 1. 1968 I.—II. 1969

Papir
Lesovina

100
100

99,1
93

89,8 90,8

V mesecu februarju nismo dosegli proizvodnega plana pa
pirja predvsem zaradi zahtevnejšega proizvodnega programa, 
povečanih zastojev in majhne proizvodnje premaznih papirjev. 
Zastojev z reparaturami je bilo 3,5 "/o več kot meseca januarja, 
izmet pa je ostal na ravni leta 1968. Proizvodni program je 
predvideval večje količine bankpost papirjev in pelurja, kar 
je tudi vplivalo na višino proizvodnje. Proizvodnja premaznega 
papirja je bila še vedno nizka zaradi pomanjkanja naročil.

Tudi proizvodnja lesovine je bila nižja od planirane, ker 
smo zaradi pomanjkanja električne energije obratovali z znižano 
obtežbo.

Gibanje proizvodnje 
v mesecu marcu 1969

Izkoriščene zmogljivosti 
Doseženo 1. 1968 I.—m. 1969Plan

Papir..........................100 110,1
Lesovina..................... 100 105,6

89,8 92,4

V mesecu marcu je bila dosežena rekordna proizvodnja pa
pirja kot posledica ugodnega proizvodnega programa, večjih 
brzin PS, nizkih zastojev in nižjega izmeta. Okoli tretjino celot
ne proizvodnje so obsegali offset papirji, sledijo brezlesni pi
salni, ca. 10 "Ai pa kulerji. Proizvodnja premazanih papirjev je še 
vedno nizka zaradi premajhnega povpraševanja na trgu. Zastoji 
z reparaturami so znašali v poprečju le 2,4 °/o in so vsekakor 
minimalni.

Proizvodnja lesovine je bila izredno visoka glede na to, da 
je 20 dni tekla na sitih 0 luknjic 0,5 mm. Visoko proizvodnjo 
so omogočili predvsem nizki zastoji, boljša oskrba z električno 
energijo ter dobra kvaliteta lesa.

Organi upravljanja po zadnjih amandmajih zvezne in 
republiške ustave ter letošnje volitve delavskega sveta

Še o tehničnih izboljšavah
VEVČE, APRILA — Komisija 

za tehnične izboljšave je na svoji 
seji dne 11. 2. 1969 obravnavala 
dvanajst predlogov za izboljšave. 
Od teh je dva zavrnila z uteme
ljitvijo, da sodita ti dve izboljšavi 
v redni delokrog predlagatelja. Za 
tri predloge je komisija predlaga
la enkratno nagrado v višini 3000 
S din (po el. 49. pravilnika o teh
ničnih izboljšavah). Pri teh pred
logih gre za koristne predloge, ki 
ne bodo realizirani v predlagani 
obliki, ker so proučevanja, ki so 
potekala po tehnični strani (za 
katere pa avtorji niso vedeli) pri
nesla tehnično ustreznejše rešitve, 
ki bodo postopoma realizirane. Od 
teh nagrad sta bili izplačani dve 
tovarišu Jožetu Žibertu (skupno 
6000 S din), ena pa tovarišu Jožetu 
Kuharju (3000 S din).

Vse ostale predloge je komisija 
dala v nadaljnjo obravnavo 
ustreznim strokovnim službam, ki 
zanje pripravljajo tehnične rešit
ve, nekatere pa preizkušajo že v 
proizvodnji. Na podlagi teh poiz
kusov in učinkov v praksi bo mo
goče dokončno ugotoviti uporab
nost in finančne učinke izboljšav, 
ter končno tudi ustrezno nagrado 
predlagatelju.

Komisija ima trenutno v obde
lavi poleg obravnavanih še 17 no
vih predlogov. Večina teh je iz 
proizvodnje klasičnih papirjev ter 
obravnavajo različne probleme, ki 
bi lahko prispevali k boljši in ce
nejši proizvodnji ter lažjemu de

lu. Nekaj predlogov je tudi iz 
brusilnice lesa in odpreme papir
ja, ter po en predlog za izboljša
vo merilnih instrumentov in iz 
tiskarne.

Komisija za tehnične izboljšave 
obravnava prijavljene predloge 
takole:

Vse registrirane predloge raz
množimo in jih damo vsem čla
nom komisije nekaj dni pred sejo. 
Komisija obravnava potem te 
predloge na prvi seji. Na tej seji 
se običajno ni mogoče odločiti o 
vseh predlogih. Ponavadi se lah
ko dokončno rešijo le enostavnej
ši predlogi ali predlogi, ki jih 
komisija zavrne. Za večino pred
logov pa velja, da so take narave, 
da jih komisija mora predložiti 
ustreznim službam v proučitev, 
ali pa zanje zahteva preizkus v 
proizvodnji. Taka dela pa seveda 
lahko trajajo tudi več mesecev. 
Sele na osnovi teh proučevanj in 
poizkusov v prozvodnji je mogoče 
dokončno sklepati o smotrnosti 
tega ali onega predloga ter iz
vesti potrebne izračune, na osnovi 
katerih komisija dokončno sklepa 
na eni izmed svojih poznejših sej.

In na koncu še kratka ocena 
predlogov. Reči je treba, da iz 
vseh predlogov veje posebna zav
zetost in volja, da bi predvsem 
stare papirne stroje čim bolj iz
popolnili, da bi bilo na njih moč 
delati čim bolj učinkovito in čim 
udobneje. g

VEVČE, APRILA — Razvoj sa
moupravljanja v delovnih organi
zacijah je terjal, da se v skladu s 
posebnostmi in potrebami posa
meznih delovnih organizacij (pod
jetij, zavodov in združenj itd.) 
omogoči tem organizacijam, da 
samostojno s statuti in drugimi 
splošnimi akti (pravilniki) dolo
čajo svojo notranjo organizacijo 
ter organe upravljanja, kakor tu
di delovno področje in odgovor
nost teh organov.

Za hitrejši razvoj samouprav
ljanja v delovnih organizacijah 
je bilo zato treba odstraniti neka
tere ovire, ki so jih obsegala do
sedanja določila zvezne in repub
liške ustave. Določila ustave je 
bilo treba spremeniti tako, da 
ustava odreja le osnovno organi
zacijsko strukturo samouprave v 
delovni organizaciji in s tem omo
goča, da delovne organizacije pri
lagodijo oblike upravljanja svo
jim posebnostim.

Amandma XV zvezne ustave in 
amandma XIII ustave SR Slove
nije, zadnji velja od 20. februarja 
letos, prinašata omenjene spre
membe. Bestveno za te spremem
be je, kot že omenjeno, da delov
ne organizacije lahko same dolo
čajo svoje organe upravljanja, 
njihovo delovno področje in čas, 
za katerega se ti organi volijo, ka
kor tudi pogoje in način njihove 
izvolitve. Po prejšnjih določilih 
je bilo predpisano, da so organi 
upravljanja v delovni organizaci
ji delavski svet, upravni odbor in 
direktor. Ustava je tudi točno do
ločala delovno področje teh treh 
organov upravljanja. Po amand
majih pa je obvezno predpisan 
samo en organ upravljanja, to je 
delavski svet, ali drug ustrezen 
organ, glede na naravo dejavnosti 
delovne organizacije. Upravni or
gan in direktor nista več pred
videna kot organa upravljanja. 
Pač pa amandmaja predpisujeta, 
da delovni ljudje poverjajo dolo
čene izvršilne funkcije kolektiv
nim in invidualnim organom, ki 
jih voli delavski svet in ki so 
njemu tudi odgovorni.

Ustavna amandmaja torej lo
čita funkcijo samoupravljanja 
delovnih ljudi v podjetju in funk
cijo vodenja poslov v podjetju 
(izvršilno funkcijo). Prvo funkci
jo more izvrševati samo delovna 
skupnost neposredno (z referen
dumom, po zborih delovnih ljudi) 
in posredno po delavskem svetu, 
v katerega ima pravico biti iz
voljen vsak član kolektiva, drugo 
funkcijo pa izvršujejo organi, pri 
katerih je poudarek na strokov
nosti. Te organe izvoli delavski 
svet, vendar po kriterijih, katere 
lahko vsaka organizacija predpiše 
s statutom. Ti organi so indivi
dualni (npr. direktor) in kolektiv
ni, določeni pa bodo s statutom.

Pomen izvajanja teh novih 
ustavnih odredb je mnogostranski. 
Delovne organizacije so s tem 
razrešene mnogih formalnosti in

...in vendar raste število predlogov 
za tehnične izboljšave

VEVČE, APRILA — Pred dob
rim mesecem so se v tovarni po
javili lepaki z različnimi gesli, ki 
naj bi člane kolektiva spodbudili 
k predlaganju raznih izboljšav- Pri 
plači v marcu sta bila v kuverti 
priložena pismo in obrazec za 
tehnične izboljšave. Istočasno so 
bili v tovarni postavljeni nabiral
niki za oddajanje predlogov.

Ob tem smo naleteli na različ
na mišljenja o tej novi akciji v 
podjetju. Nekdo je dejal: le kdo 
ima pri nas v tovarni čas, da si 
lahko kaj takšnega izmišlja. Veči
na pa je bila drugačnega mišlje
nja.

Ta akcija, ki se je je lotila ko
misija za tehnične izboljšave, se 
je zaenkrat pokazala kot posre
čena in koristna. Gesla na lepakih 
so nekateri hudomušneži tudi smi
selno obračali, vendar je kljub 
temu uspeh te akcije že viden. 
Odkar imamo službo, ki je zadol
žena za izvedbo te dejavnosti, so

člani kolektiva že oddali več kot 
20 raznih predlogov za tehnične 
izboljšave. Ti predlogi prihajajo 
predvsem od mladih ljudi iz pro
izvodnje. To je zelo pohvalno. 
Morda bo kdo mislil, češ, saj smo 
tudi prej kaj izboljšali, pa ni bilo 
toliko priznanja in obravnavanja, 
zakaj pa je to sedaj potrebno.

Da je potrebno, so pred nami 
ugotovili že v drugih industrijsko 
razvitejših družbah. Cilja, kj jih 
ta dejavnost zasleduje, sta dva in 
sicer: na eni strani služi za iz
boljšanje ekonomičnosti dela, na 
drugi strani pa ustvarja v pod
jetju dobro vzdušje. Ta dejavnost 
omogoča vsakemu zaposlenemu, 
da svoje predloge izrazi in jih 
kanalizira na pravo mesto. S tem 
spodbujamo k razmišljanju o svo
jem delu, k preprečevanju nesreč, 
k izboljšanju delovnih navad itd.

Ta dejavnost je uvedena v inte
resu napredka podjetja, saj je 
razmišljanje in sodelovanje po

trebno z namenom, da podjetje v 
konkurenčnem boju na tržišču 
obstoji in se tudi razvija, ker le 
tako bomo lahko boljše živeli. 
Vsak sodelavec ima s tem mož
nost, da si poleg svojih dolžnosti 
prostovoljno prizadeva izraziti 
svoje strokovne sposobnosti in 
svojo privrženost k podjetju. To 
prostovoljno sodelovanje in pri
zadevanje pa naj bo s premijo 
ustrezno priznano.

Ta dejavnost naj našim ljudem 
vzbudi ustvarjalno razmišljanje, 
kajti s tem pritegne vse ljudi k 
podjetniškemu razmišljanju in jih 
na ta način prepriča, da je konku
renčno sposobnost podjetja možno 
dobro zagotoviti le s sodelova
njem vseh. Vsak zaposleni ima to
rej možnost, da s svojimi kon
kretnimi predlogi osebno vpliva 
na boljše delo v podjetju. S tem 
pa je namen in pomen te akcije 
dovolj tehtno opravičen.

F. R.

administrativnega dela. Uresni
čitev novih načel omogoča uvedbo 
bolj racionalnih in bolj smotrnih 
samoupravnih odnosov v delovne 
organizacije. Samoupravljalske in 
izvršilne funkcije ne bodo več ne
jasno razmerje, tako da ne bo več 
nepotrebnega obravnavanja istih 
zahtev po večkrat.

Zaradi opisanih ustavnih spre
memb je bilo nujno treba tudi 
v našem podjetju pretresti statut 
podjetja in njegova posamezna 
dolofila, ter jih prilagoditi novim 
ustavnim načelom. Zaradi volitev 
delavskega sveta, ki morajo biti 
opravljene do 30. aprila, je bilo 
treba takoj sprejeti načelne spre
membe. Delavski svet podjetja je 
zato na seji dne 27. marca spre
jel okvirne spremembe statuta, 
ki morajo biti dopolnjene v roku 
treh mesecev, poleg tega pa je 
sprejel tudi prehodni sklep o iz
vedbi letošnjih volitev delavske
ga sveta ter razpisal volitve.

Glavne spremembe glede samo
upravljanja, ki jih je sprejel de
lavski svet na svoji seji dne 27. 
marca, so naslednje:

Organa upravljanja v podjetju 
sta delavski svet podjetja in de
lavski svet Tovarne celuloze Med
vode. V prvega voli delovna 
skupnost Papirnice Vevče 45 čla
nov, v drugega pa delovna skup
nost iz Medvod 21 članov. Oba 
delavska sveta bosta odslej lahko 
na skupnem zasedanju odločala 
samo o temeljnih vprašanjih ce
lotnega podjetja, kot npr. o spre
membi statuta, o spremembi 
osnovne organizacijske sheme 
podjetja, o dolgoročnih progra
mih itd. Samostojno pa bosta od
ločala o vseh drugih zadevah, ki 
jih zajema pojem upravljanja 
podjetja in samoupravljanja de
lovnih ljudi.

Vodstvena oziroma izvršilna or
gana v podjetju in tovarni pa 
bosta odslej direktor, kot indivi
dualni organ in izvršilni odbor, 
kot kolektivni organ. Izvršilni 
odbor bo izvrševal sklepe delav
skega sveta, odločal o poslovanju, 
nadziral delo strokovnih služb 
glede ekonomičnosti in rentabilno
sti poslovanja in drugih vprašanj, 
dajal predloge delavskemu svetu, 
pretresal periodične obračune, 
letni zaključni račun, poročila o 
inventuri in jih predlagal delav
skemu svetu v potrditev itd. Ker 
bo torej izvršilni odbor neposred
no odgovoren delavskemu svetu 
za vodenje poslovanja in za iz
vršitev sklepov delavskega sveta, 
je delavski svet sprejel statutarno 
določilo, da se volijo člani izvršil
nega odbora praviloma izmed de
lavcev na odgovornejših delovnih 
mestih, ki bodo sklepe izvršilne
ga odbora lahko neposredno iz
vajali pri svojem delu.

Spremembe statuta pa se ne 
omejujejo samo na novo organi
zacijo samoupravljanja in vode
nja. Treba je bilo, oziroma še bo 
treba — urediti vrsto vprašanj, 
ki so iih sprožile spremembe 
predpisov v podjetjih, v sredstvih 
delovnih organizacij, v knjigo
vodstvu in v ugotavljanju ter o 
delitvi dohodka. Vodilno načelo 
vseh teh sprememb je isto kot pri 
ustavnih spremembah, ki smo jih 
že opisali: povečanje samouprav
nih pravic delovnih organizacij. 
Mnogo vprašanj, ki so jih do se
daj obvezno urejali zakoni in 
drugi pz-edpisi, bodo lahko delov
ne organizacije urejale samo s 
svojimi statuti in drugimi sploš
nimi akti.

Najvažnejša novost pa je ta, da 
vsako podjetje lahko samo določa, 
kakšne notranje organizacijske 
enote bo imelo v svojem sestavu, 
kakšne samoupravne pravice bo
do imele te enote in kakšna bodo 
njihova medsebojna razmerja. 
Do omenjenih sprememb je zakon 
točno predpisoval, da ima podjet
je lahko v svojem okviru »delov
ne enote««, »obrate«, »tovarne« in 
»storitvene enote«, določal je tu
di, kakšne pravice sme imeti po
samezna oblika teh enot.

Novi zakon je uveljavil izraz 
»organizacija združenega dela«, 
ki je skupen pojem za vse dose
danje oblike. Vsebino tega pojma

pa določi kolektiv vsakega pod
jetja sam s statutom. Takšna or
ganizacija združenega dela v se
stavu podjetja je lahko tudi prav
na oseba, kar predstavlja bistveno 
novost. Kaj je to pravna oseba? 
Pravna oseba je pravniški izraz 
za takšno organizacijo, skupino 
ljudi ali drugo družbeno tvorbo, 
ki je kot celota, podobno kot člo
vek, nosilec pravic in obvezno
sti. Pravne osebe so npr. država, 
občina, društvo im podjetje. Pod
jetje in vsaka druga pravna ose
ba lahko sklepa pogodbe v svo
jem imenu in na svoj račun, kar 
pomeni, da za vse obveznosti iz 
teh pogodb tudi samo odgovarja. 
Do sedaj enote v sestavu podjetja 
niso mogle imeti lastnosti pravne 
osebe. Enote so sicer lahko imele 
pravico sklepanja pogodb, vendar 
so bile te pogodbe sklenjene na 
račun podjetja, kar pomeni, da je 
za izpolnitev teh pogodb odgovar
jalo podjetje, ne pa enota, ki 
jih je sklenila. Te omejitve se
daj ni več. Vsako podjetje lahko 
s svojim statutom predpiše, da 
imajo posamezne organizacije 
združenega dela v njegovem se
stavu lastnost pravne osebe. To 
pa le tedaj, če je poslovni pred
met organizacije združenega dela 
tak, da lahko samostojno nastopa 
na tržišču in pa, če organizacija 
samostojno ugotavlja in deli do
hodek ter poravnava obveznosti 
do družbene skupnosti. Ker To
varna celuloze Medvode izpolnju
je navedene pogoje, je s spre
membo statuta, ki jo je izglaso
val delavski svet dne 27. marca, 
dobila lastnost pravne osebe.

Ta sprememba pa seveda po
tegne za seboj še mnogo drugih. 
Potrebno bo v trimesečnem roku 
natančno določiti medsebojna 
razmerja. Podjetje namreč po za
konu ne odgovarja več za obvez
nosti organizacije združenega de
la, ki je pravna oseba. Odgovarja 
samo, če je tako predpisano v sta
tutu, ali pa če se pogodbeno zave
že. Naš delavski svet je sprejel 
pogodbeni način urejanja teh 
medsebojnih razmerij.

S statutom bo treba predpisati 
način delitve dohodka, vprašanje 
zaključnega računa in periodičnih 
obračunov, vprašanje kritja izgub 
posameznih organizacij združene
ga dela v podjetju, pogoje in na
čine za oblikovanje skladov, del 
dohodka, ki se vlaga v rezervni 
sklad. Vsa ta vprašanja so sedaj 
prenesena iz pristojnosti državnih 
predpisov v pristojnost samo
upravnega urejanja delovnih ko
lektivov.
— . -d»*~ 'S' § _ *» ' ^ “'A*

Se nekaj ~o letošnjih volitvah 
delavskega sveta. Kot že omenje
no, imamo od zadnje spremembe 
statuta delavski svet podjetja s 45 
člani, v katerega voli svoje pred
stavnike 13 volilnih enot in pa de
lavski svet Tovarne celuloze Med
vode, z 21 člani, v katerega volita 
dva volilni enoti v Medvodah. 
Dosedanjemu delavskemu svetu 
celotnega podjetja preneha man
dat, tisti člani delavskega sveta 
Papirnice Vevče, ki so bili izvo
ljeni v letu 1968 pa postanejo 
člani novega delavskega podjetja 
in jim poteče mandat šele v pri
hodnjem letu. Teh, lani izvolje
nih članov je 18, zato bo letos 
treba izvoliti še novih 27 članov, 
da se doseže število 45. Ker pa 
bomo tudi v bodoče volili vsako 
leto polovico članov delavskega 
sveta za mandatno dobo 2 leti, je 
potrebno, da zaradi izenačenja 
števila letos izvolimo 5 članov sa
mo za 1 leto, tako da bo prihod
nje leto potekel mandat 23 čla
nom. Volilne enote so iste, kot v 
preteklih letih, vsaka volilna 
enota voli določeno število članov 
delavskega sveta po ključu: na 
vsakih 20 _ članov kolektiva en 
predstavnik v delavskem svetu.

Delavski svet je tudi imenoval 
komisijo za izvedbo volitev ih 
določil, da vsaka komisija samo
stojno odgovarja za pravilno iz
vedbo volitev v svoji tovarni. Vo
litve bodo v petek 25. aprila. 
Kandidiranje bo na zborih delov
nih ljudi po posameznih volilnih 
enotah. M.
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Prijatelji na obisku

Ob srečanju z vevškimi mladinci so se mladinci kartonažne tovarne 
v Ljubljani seznanili na kratko tudi s proizvodnjo papirja

VEVČE, MARCA — Med spre
jetimi sklepi na zaključnem semi
narju za mlade samoupravljavce 
v Šmarjeških Toplicah februarja 
letos je bil sprejet tudi sklep o 
razširitvi stikov z mladino iz pod
jetij sorodne stroke.

Naš mladinski aktiv je ta sklep 
sprejel tem lažje, ker v našem de
lovnem programu ta točka zavze
ma eno najvidnejših mest. Že v 
začetku leta smo vzpostavili stike 
z aktivom mladine Kartonažne 
tovarne iz Ljubljane. Sporočili so 
nam, da bi radi obiskovali nas in 
naše podjetje, razumljivo, saj jih 
zanima, kje in kako nastaja papir, 
ki ga v določeni količini pri nas 
nabavlja tudi njihovo podjetje in 
predeluje v končne izdelke. Kot 
najprimernejši dan smo izbrali 
eno soboto v marcu, saj je najbolj 
ustrezala tako njim, kakor tudi 
nam.

Na ta dan so res prišli že do
poldne okrog desete ure. Šprejem 
je bil kaj hitro opravljen, saj se 
poznamo že od prej. Jasno, da 
fanfar nismo uporabili. Saj veste, 
da si mladi hitro postanemo pri
jatelji. K temu so precej pripo
mogle tudi ljubke obiskovalke, ki 
jih je bilo med petintridesetimi 
mladinci iz kartonažne skoraj po
lovico. Nato smo odšli v sejno so

bo podjetja z namenom, da razlo
žimo gostom proces proizvodnje 
papirja. Ker pa je za tako preda
vanje potrebno le malo več pre
davateljske žilice in strokovnega 
znanja, smo že med tednom po
prosili asistenta šefa proizvodnje 
tovariša Ivana Bogoviča za po
moč. Na naše veliko veselje je bil 
kljub temu, da je preobložen z 
delom, rade volje pripravljen so
delovati. V skoraj dveinpolur- 
nem predavanju je spretno in na
zorno prikazal nastanek papirja, 
ne da bi izpustil nastanek pol- 
produktov lesovine in celuloze. 
Prav vsak, četudi še nikdar ne bi 
nič slišal o papirju, je moral od tu 
odnesti nekaj. Mi sami smo bili 
veseli predavanja, saj smo med 
delom na svojih delovnih mestih 
že marsikaj pozabili iz teorije, ki 
smo se je učili v šoli.

Še v popoldanskih urah so nam 
zatrjevali, da niso pričakovali, da 
jim bo kdo na tako razumljiv na
čin razložil potek proizvodnje pa
pirja.

Zadovoljni oboji in povrh vse
ga še ponosni, smo popeljali goste 
v DUR, kjer je ob sočnem kosilu 
in dobremu cvičku srečanje dobi
lo še veselejše obeležje. Po kosilu 
smo spremili goste na ogled to
varne in sicer v manjših skupi-

Iz prijateljske tovarne papirja 
iz Plzna smo prejeli naslednji 
pozdrav, ki ga posredujemo 
našim bralcem.

ZAVODNf VYBOR ROH 
Zapadočeske papirny, narodni 
podnik, zavod Plzen, Zahrad- 
ni 2

V Plzni 13. Marta 1969. 

Predsjedništvo
Tvorničkog odbora sindikata 
Združene papirnice Ljubljana 
Ljubljana — Vevče 
SR Slovenija 
SFR Jugoslavija
Dragi drugovi i drugarice!

Dozvolite nam, da vas u pri
like Devetog kongresa Saveza 
komunista Jugoslavije može- 
mo srdačno pozdravljati.

Mi čemo u ovih dana vam 
ponovu veoma zahvaliti za 
vašu podršku i pomoč, koju 
smo od vas dobili. Hočemo vas 
takoder obezbjediti, da neza- 
boravimo na vas. Naše prija
teljstvo če biti dalje iskreno, 
srdačno i istino. Naši ljudi se 
uvek interesuju za vaše prob
leme, vašu borbu i vaše pobje- 
di.

Želimo svim vašim mnogo 
uspjeha, sve najbolje, mir i 
sretnu budučnost.

Hočemo vam, dragi prijate
lji, od srca kazati, da vj ste 
naši i mi smo vaši!

Neka živi Jugoslovensko— 
Čehoslovaške prijateljstvo!

Sa drugarskim pozdravom

Vaclav Micko 
Milan Sedlaček

Zadnji javni opomin
VEVČE, MARCA — Z 90. čle

nom zakona o delovnih razmerjih 
je predvideno, da se za kršitev 
delovnih dolžnosti izrekajo na
slednje kazni: opomin, javni opo
min, zadnji javni opomin in iz
ključitev iz delovne skupnosti.

Če ukrep zadnjega javnega opo
mina razlagamo jezikovno, potem 
pridemo do razumljivega sklepa, 
da tega izreka komisija za ugo
tavljanje prekrškov ne ponavlja 
več in da je res zadnji pred pred
logom za izključitev. To bi pome
nilo, da se izreka o zadnjem jav
nem opominu ne moremo poslužiti 
pri istem kršitelju delovnih dol
žnosti še enkrat, ampak tej kazni 
nujno sled; izključitev. Vendar to 
ni čisto tako.

Zadnji javni opomin nima tistih 
pravnih posledic, ki bi normalno 
izhajale iz njegovega jezikovnega 
tolmačenja. Ta ukrep je zakono
dajalec tako poimenoval in njego
vega imena le ne bi smeli druga
če razumeti. Je pa samo njegova 
zakonska formulacija, tako da be
sede zadnji ne moremo po pome
nu imeti za isto kot v vsakodnev
nem govoru.

Zato je zadnji javni opomin 
lahko izrečen istemu delavcu za 
enak ali podoben delovni prekr
šek tudi večkrat. To pomeni, da 
ni posebej določeno, ali je tak iz
rek res zadnji, niti kolikokrat se 
lahko izreče, oziroma, da se vse 
kazni, razen seveda izključitve, 
lahko ponovijo večkrat.

Zaradi netočnosti naziva in raz
ličnih razlag je že prišlo do iska
nja pravic na sodiščih, kar pa ima 
za posledico velike stroške za de
lovno organizacijo ali za posa

meznika, katerega se izrek kazni 
tiče.

Ta naziv ni točen tudi zaradi 
tega, ker se kazen opomina ali 
zadnjega javnega opomina lahko 
delavcu, ki je prekršek storil, 
tudi briše, če se izkaže, da je 
delavec po doglednem času poka

zal boljše delovne kvalitete. Ta
krat se lahko šteje, da delavec 
sploh še ni bil kaznovan.

Torej je mogoče, da zadnji jav
ni opomin le ni vselej zadnji, vse
kakor pa se zanj boriti le ni pri
poročljivo.

S. R.

Tudi tu lahko, in moramo varčevati
VEVČE, APRILA — Nujno po

trebno je in prav, da je strokovna 
knjižnica vedno na tekočem z na
bavo novitet in literature z vseh 
področij in strok, s katerimi ima
mo opravka. To je lahko iz naše 
glavne dejavnosti — izdelovanja 
papirja, ali pa iz elektrotehnike, 
strojništva, organizacije in eko
nomike.

Dogaja pa se, da strokovne služ
be celo iz istega sektorja vidijo 
literaturo pri sosedu in že priha
jajo z zahtevo, naj bi naročili še 
en izvod, češ da ga tudi oni rabi
jo. O rabi in potrebi po enaki li
teraturi nihče ne dvomi. Vendar 
pa, če je knjiga, revija, časopis že 
v tovarni, ali ni možno, da napra
vimo nekaj korakov po stopnicah, 
ali odpremo vrata v sosednjo pi
sarno in že imamo potrebno lite
raturo? Malokdaj isto stvar in
tenzivno študirata dva človeka 
hkrati. Članek iz revije ali infor
macijo iz Uradnega lista se da tu
di prepisati in vložiti. Slovar si 
lahko sposodimo za uro ali dve ali 
pa celo za teden ali dva. Naročeni 
smo na dovolj veliko število 
Uradnih listov, imamo dovolj slo
varjev vseh vrst, tu so priročniki 
in navodila. Treba se je le poza

nimati. Knjiga vsake vrste pa je 
brez vrednosti, če leži neprebra
na in zaprašena na že itak preo
bremenjenih policah po pisarnah.

VREDNOST TOČKE 
OD VKLJUČNO APRILA 1968 

ZA 12 PRETEKLIH MESECEV 
DO VKLJUČNO MARCA 1969

VEVČE, APRILA
Brusilnica...................................3,26
Lepila in polnila.........................3,48
I. PS............................................. 3,28
II. PS............................................. 3,51
III. PS........................................3,64
IV. PS........................................ 3,53
Strojna dodelava .... 2,84
brez točka-ur za normo . . 3,16
Ročna dodelava.........................2,80
brez točka-ur za normo . . 3,42
Energetika...................................3,42
Premaz........................................3,27
Vzdrževanje..............................3,44
Razkladale!..............................2,75
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nah, ki so jih vodili naši mladin
ci. Kolikor smo pač vedeli in zna
li, smo jim povedali in pokazali 
celotno osnovno proizvodnjo pa
pirja. Delavci po oddelkih so na 
vprašanja rade volje odgovarjali 
in s tem ustvarili ugoden vtis o 
našem kolektivu. Atrakcija za na
še goste je bil utrg papirja na dru
gem papirnem stroju in se niso 
mogli načuditi, s kakšno poklicno 
spretnostjo je osebje moglo ročno 
spet napeljati papirni trak. Saj je 
stroj tekel skoraj s polno hitrost
jo.

Po končanem ogledu smo preži
veli skupaj še nekaj lepih uric v 
klubskih prostorih našega aktiva. 
Plesali smo' in kramljal; o klub
skem in mladinskem življenju, 
tako da smo si ob slovesu bili edi
ni, da takšno sodelovanje nosi v 
sebi mnogo lepega. S povabilom, 
da naj jih obiščemo tudi mi, so 
nas zapustili dobre volje. Povabi
lo smo sprejeli, saj se človek tako 
rad sreča s prijaznimi ljudmi istih 
let, saj nasmeh in dobra beseda 
več pomenita kot vse drugo.

Zato se na tem mestu zahvalju
jem v imenu vseh mladih iz to
varne in tovarniškega komiteja 
ZMS vsem, ki so pomagali, da so 
naši gostje odšli zadovoljni od 
nas.

Vodstvu podjetja, ki je dovolilo 
ogled tovarne in s tem omogočilo, 
da se je ta naša akcija mogla iz
vršiti. tovarišu Ivanu Bogoviču za 
lepo predavanje, osebju restavra
cije za lepo postrežbo, vsem de
lovnim tovarišem, ki so na delov
nih mestih od srca radi odgovar
jali na postavljena vprašanja. Vse 
to je pripomoglo, da so nam naši 
gostje izjavili, da zdaj vedo, da je 
vevški papir pač lahko dober, če 
delajo taki ljudje. »Dober glas se
že v deveto vas!«

Maks Sotošek

Po sindikalnih 
občnih zborih

(Nadaljevanje s 1. str.)
Skupna seja je konstituirala 

nov izvršni odbor v tejle sestavi: 
Ciril POTOČNIK — predsednik 
Stane TRTNIK — tajnik 
Anica FERLEŽ — blagajnik 
Anton JOZELJ — član 
Fani TESNAR — član 
Anton LEVEC — član 
Franc KOBE — član 
Ivan PETERCA — član 
Marjan KOCJANČIČ — član 
Drago TATIČ — član 
Jolanda KAMSEK — član
Za nadzorni odbor pa so bili iz

voljeni: Karel ŽABJEK, predsed
nik, Vida DELIBEGOVIČ, član in 
Božo ČOP, član.

Takoj po konstituiranju je mo
ral novi odbor sprejeti že dva 
sklepa, in sicer, da se seminarja 
za sindikalne delavce v Grobljah, 
ki ga prireja mestni sindikalni 
svet, udeležita Ciril Potočnik, An
ton Perko in drugi sklep, da se 
člani sindikata — smučarji udele
žijo sindikalnega tekmovanja na 
Zelenici, ki ga prireja sindikalna 
podružnica »CELULOZE« iz Med
vod.

Sestanek
komunistov

VEVČE, APRILA — Na sestanku 
naše organizacije ZK v sredo, 2. 
aprila 1969 smo razpravljal; o 
izstopih in sprejemu novih članov 
ter o novem statutu naše delovne 
organizacije.

Iz članstva smo črtali pet čla
nov in članic. Vsi ti izstopajo po 
lastni želji in za svojo odločitev 
navajajo različne razloge. Za ne
katere ugotavljamo, da so v ve
likih časovnih in finančnih stis
kah in je to osnovni razlog njiho
vega izstopa, medtem ko je za 
druge, ki teh težav nimajo, težje 
imenovati konkretne razloge za 
njihove izstope.

Nadalje smo govorili o predla
ganih za sprejem v Zvezo komu

nistov. Zaenkrat bomo v naj
krajšem času pripravili sprejem 
za osem novih članov in članic. 
Na sestanku so ponovno pouda
rili, naj ne bo sprejemanje kam
panjsko, pač pa stalna skrb vseh 
članov.

Vsebino statutarnih sprememb 
je razložil tovariš Albin Vengust. 
Razumljivo je, da je bilo največ 
govora o nov; strukturi samou
pravnih organov. Razprava sama 
ni bila kdove kako bogata. Ko
munisti od nove samoupravne 
strukture pričakujejo predvsem 
večjo učinkovitost, kakor je bilo 
videti iz nekaj diskusij.

V. S. Z občnega zbora sindikalne organizacije v papirni dvorani
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Iz kratkega opisa rekonstruk
cije papirnega stroja IV je raz
vidno, da bo stroj po izvršeni re
konstrukciji ne samo omogočal 
izdelavo ofsetnih papirjev in ka
kovostnejšega surovega papirja 
za premazovanje, ampak bo tudi 
glede opreme ekonomičnejši kot 
pa je sedaj. Zavedati se moramo, 
da zahteva napredek tehnologije 
v zadnjih desetih letih nujno mo
dernizacijo tega stroja, ako ho
čemo, da bomo boljše in kako
vostnejše proizvajali.

V_ ročni dodelavi je zaposlenih 
60 žensk. Delajo na dve izmeni. 
Papir samo prebirajo, medtem ko 
štejejo z dvema števnima stroje
ma. V desetih dneh nisem videl 
niti ene ženske, ki bi papir štela. 
Včasih se zgodi, da na vrhu pa
lete iz kakršnihkoli razlogov štev
ni stroj odpove. Ta papir ne pre- 
štejejo ročno, temveč enostavno 
odmerijo s posebnim pomičnim 
merilom. V kontroli imajo dve 
ženski, ki delata samo »Štih« pro- 
be. Imajo pa zelo strog kriterij v 
primeru, da pride do reklamacije.
V papirni dvorani imajo tudi ob
račalni stroj, kjer po željah kup
cev obračajo palete. Nekateri že
lijo sitovo stran na vrhu, drugi 
pa zgornjo.

Direktno na embaliran j e gre le 
60 °/o papirjev. Vsi ostali papirji 
gredo na obrezovanje in deljenje 
na delilne stroje. Imajo štiri de
lilne stroje, od katerih sta dva z 
62 progami. V tej smeri gre ves 
razvoj papirne industrije. Ti
skarne imajo preveč dela, 
če morajo papir pred ti
skanjem še obrezovati. Bank- 
post papir dokončno obdelujejo 
doma in ga prodajajo lepo emba
liranega v škatlah direktno po
trošnikom. Vredno bi bilo razmi
sliti, če ne bi tudi mi prešli na 
takšen način embaliranja, saj bi 
na ta način lahko zaposlili nekaj 
ljudi, ki jih imamo sedaj preveč, 
Cena papirja pa prav gotovo ne 
bi bila višja kot jo ima sedaj po
srednik. Papir zavijajo na zavi- 
jalnih mizah, kjer se paleta z ne- 
zavitim papirjem avtomatsko dvi
ga, medtem ko se paleta z zavitim 
papirjem avtomatsko spušča. Fi
zičnega dela je tu manj, pakira
nje pa ni dosti hitrejše.

Nekoliko obširneje bom obdelal 
tekočo in vizualno kontrolo pa
pirjev.

Obratni laboratorij, ki je v ne
posredni bližini III. papirnega 
stroja, je opremljen nekoliko 
boljše kot naš centralni laborato
rij. Na vsaki izmeni dela po en 
laborant. Pogojev na stroju ne 
spreminjajo, delajo pa več drugih 
analiz (belino na elrepho apara
tu, poroznost, razpok, raztržno 
odpornost, utržno jakost, grama- 
turo in debelino po širini zvitka, 
klejenost, Ph na površini papirja, 
itd.). Teh analiz v centralnem la
boratoriju ne ponavljajo, ker so 
tam zaposleni le štirji laborant j e, 
ki delajo v glavnem kemične in 
raziskovalne analize (mletje, raz
nih vrst celuloze, analize premaz
nih papirjev).

V tovarni imajo vpeljano tudi 
VIZUALNO KONTROLO izdel
kov. Na vsaki izmeni je en kon
trolor, ki samo vizualno pregleda 
kvaliteto papirjev. Za vsak papir
ni stroj ima poseben formular, 
kjer so že vpisane vse možne na
pake. Ko pride k stroju vpiše čas 
in komisijsko številko papirja, ki 
ga bo pregledal. V formularju 
ima napisane naslednje napake 
za vse tri stroje: površina papirja, 
čistoča, pregled, luknje, žile, gu
be, odtisi, navijanje, napake ro
bov, vlaga.

Pri previjalcu kontrolirajo: po
vršino, odtis, navijanje, napake 
na robu, lepljenja mesta, format, 
rez.

Prečni rezalni stroj (enako pri 
štirih rezalnih strojih): površina, 
lega, format, rez, pravokotnost. 
enakomernost.

Kadar v papirju ni nobene na
pake, potem vse vrste napak od
kljuka. Če opazi katero koli 
napako, to zapiše v formu
lar, obenem pismeno opozori 
delovodjo ali mojstra. Ko de
la drugi obhod iste napake, 
na katero je prej opozo
ril, ne sme več biti v papirju. De
lovodja mora zapisati zraven ob

razložitve. Ta dokument pride po
tem v roke tehničnemu direktor
ju.

O podobni kontroli se je pri nas 
že govorilo pred leti, vendar se 
je ta predlog zaradi različnih miš
ljenj opustil. Takrat je bila ideja 
prikazana tako, da bi to kontrolo 
opravljali najboljši delovodje. 
Torej za odkrivanje napak, kar je 
največkrat najlažje delo, naj bi 
bili najbolj strokovni ljudje, za od
pravljanje, kar je najtežje, pa 
drugorazredni strokovnjaki. Sedaj, 
ko sem videl, da ti ljudje napake 
samo registrijajo in tako rekoč s 
pismenim opozarjanjem pomagajo. 
obenem pa prisilijo, da delovodja 
ali mojster takoj reagira, se s 
takšnim načinom dela tudi sam 
strinjam. Pripomniti moram še to, 
da ta kontrolor v papirno dvorano 
sploh ni zahajal, ker je ta ugoto
vitev že prepozna, oziroma pre- 
gledovalke so morebitne napake 
opazile že same.

Kakšen namen naj bi imela 
takšna kontrola?

Več ljudi, več vidi! Delovodjo 
prisili k večji intenzivnosti dela. 
Vse napake registrirajo že prej, 
preden gre papir na rezanje in 
tudi med samim rezanjem. Kvali
fikacija kontrolorjev je nekje na 
rangu laboranta, ki se je seznanil 
s celotno proizvodnjo. Poznati 
mora dobro papir. Zato je dobro, 
da je delal nekaj časa kot labo
rant v obratnem laboratoriju. Kaj 
več ni potrebno. Napake tako ali 
tako ne odpravlja in tudi z ljud
mi nima nobenega kontakta. Za 
naše pojme je nerazumljivo, da 
bi laborant, ki dela samo dopol
dan v času dopustov prevzel 
funkcijo kontrolorja. Kontrolor 
pa je nadomeščal satinažnega 
mojstra. Takšen način napredova
nja je pri njih in je logičen.

Iz omenjenega razloga, da ima
mo 80—90 “/o reklamacij, ki so či
sto vizualnega značaja, bi kazalo 
okrepiti tekočo kontrolo in uve
sti vizualno kontrolo.

VEVČE, APRILA — Današnji 
razvoj družbe karakterizira visok 
nivo razvoja znanosti in velik 
porast njene vloge na vseh pod
ročjih. V zadnjih 50 letih je bil 
narejen večji napredek v znano
sti kot v vseh preteklih stoletjih. 
Potrjeno je že, da so znanstveni 
dosežki vsakih 10 let podvojijo. 
Število znanstvenikov pa se ravno 
tako poveča dvakratno v 35 letih. 
Z znanstvenim raziskovanjem se 
danes ukvarja več kot 2 milijona 
ljudi in to je okoli 90 «/o od skup
nega števila znanstvenikov, ki so 
živeli na svetu. Velik skok v raz
voju je še posebno razviden iz 
naslednjnih podatkov: V ZDA je 
bilo npr. leta 1800 le 100 znan
stvenikov. 1850. leta 10.000, 1900. 
leta 100.000, danes pa jih je več 
kot milijon.

Pospešeni razvoj znanosti je 
privedel tudi do povečanja števila 
znanstvene in tehnične literature 
tj. do ogromnega števila publika
cij in neobjavljenih dokumentov, 
ekspresnih informacij, vesti iz in
dustrije, izdaj raznih znanstvenih 
in tehničnih simpozijev itd.

Po podatkih se že nekaj let ti
ska 2000 publikacij na minuto. 
Že samo število renomiranih ča
sopisov s področja znanosti in 
tehnike je okoli 31.000, vendar se 
že v teku tega leta napoveduje še 
1850 novih časopisov (podatek 
National Lending Library). Tako 
postaja karakteristika tako ek
stremno velikih količin dokumen
tov, t. i. »poplave papirja« z 
vsakim dnem težja in bolj kom
plicirana. Se en podatek: V Che
mical Abstractsu je bilo leta 1909 
objavljeno 34.000, 1957 101.000 in 
1966 216.000 sinopsisov publikacij 
in patentov v različnih jezikih.

Razlika med celotnim znanjem 
človeštva in možnostjo praktične 
uporabe postaja vse večja in ta
ko je kompleksno in izčrpno in
formiranje že samo o enem pred
metu ne samo otežkočeno, temveč 
praktično nemogoče. Zato je nuj
no, da se tudi na področju infor
miranja in dokumentacije razvi
jajo nove metode.

To so moja osebna zapažanja in 
razmišljanja.

Na koncu bi še omenil discipli
no in čistočo v tej tovarni.

Kreganja, pregovarjanja in ne
potrebnega govorjenja je tu ne
primerno manj kot v naši tovarni. 
Vsakemu je jasno kaj sme, kaj 
ne sme in kaj mora. Povsod vla
da tiha delovna disciplina. Prav 
posebno še velja to za papirno 
dvorano, kjer je neverjeten mir 
in tišina. Res je, da dela tani 
manj žensk, vendar to še ni 
opravičilo za vpitje in pregovar
janje na daljavo, kot se dogaja to 
pri nas. Mislim, da tu ni posredi 
samo temperament, ampak tudi 
vzgoja.

Malico razvažajo po delovnih 
mestih in nisem nikoli videl, da 
bi kdorkoli, ki je neposredno ve
zan na stroj (tudi rezalni in de
lilni) tega zapustil in odšel na ma
lico. Na' delovno mesto lahko dobi 
toplo ali mrzlo malico.

Čistoča je na zavidljivi višini. 
Kjerkoli, ob papirnem stroju re
zalnem stroju, kalandru ali v pa
pirni dvorani ne boste našli košč
ka papirja na tleh. Tu ni potreb
nih nobenih izmetarjev in snažilk, 
ki bi pospravljale za nevzgojeni
mi »razmetale!« papirja. Velike 
kupe še pospravimo, manjše že 
pustimo za pozneje, medtem ko 
kotov in raznih »priročnih« skla
dišč sploh ne vidimo. Rezalec pri 
rezalnem stroju vsako polo takoj 
vrže v voziček. Če mu pade na 
tla, jo pobere.

Ženske v papirni dvorani si ne 
brišejo rok v papir in ga potem 
razmetavajo po mizah, kot pri 
nas.

O organizaciji in raznih stro
kovnih zapažanjih bi lahko še do
sti napisal. Nekaj izboljšav se bo 
dalo praktično preizkusiti tudi pri 
nas, za ostalo pa je potreben de
nar, ki ga trenutno ni.

Upravnemu odboru za odobri
tev prakse najlepša hvala!

Še 20 do 30 let nazaj so kla
sične knjižnice in bibliografske 
službe popolnoma zadostile potre
bam znanstvenih delavcev in 
strokovnjakov. Obseg znanstveno
raziskovalnega dela ni bil tako 
velik in tako so lahko posamezni 
znanstveni delavci in raziskovalci 
sami zbirali vse potrebne podat
ke.

Bilo je tudi manj jezičnih ba- 
rier, ker so se znanstveni dosežki 
objavljali v ne toliko jezikih kot 
sedaj.

Izredna hitrost znanstveno-teh- 
ničnega razvoja tudi povečuje za
hteve in hitro menja karakter. 
Sodobni raziskovalec zahteva hi
tro, natančno informacijo o novih 
dosežkih, tako da mu bo najbolj 
koristila. Take zahteve vodijo do 
vse večje potrebe ne samo po 
ustanavljanju posebnih dokumen- 
tacijsko-informativnih služb, tem
več tudi do izpopolnjevanja dela 
in izkoriščanja raznih pomožnih 
sredstev — od kartotek do elek
tronskih računalnih strojev, ki 
omogočajo racionalnejši in.hitrej
ši proces podajanja znanstvenih 
rezultatov in izkustev.

Razvijati se morajo nove teh
nike, ki bodo omogočile, da se 
»zagrabi« samo tisto, kar je res 
bistveno.

Danes že velja načelo, da je 
znanstvena informacija organski 
del vsakega znanstvenega razisko
vanja in eden neobhodnih pogo
jev, brez katerega je nemogoče 
doseči visok tempo sodobnega 
znanstvenega in tehničnega na
predka. Kot rezultat razvoja 
znanosti in praktičnih potreb se 
je v okviru znanstvenega dela iz
ločila znanstveno-informativna 
dejavnost v samostojno skupino 
znanstvene dejavnosti. Razvila se 
je nova disciplina, ki ima za 
osnoven cilj omogočiti najhitrej
še izkoriščanje t. i. »poplave in
formacij«.

V zadnjih letih so se pokazali 
novi faktorji, ki znatno otežkoča- 
jo samostojen vpogled raziskoval
ca v znanstveno-tehnično litera
turo. To je zaradi tega, ker izgi-

VEVČE, APRILA — Na osnovi 
temeljnega zakona ter zakona o 
varnosti pri delu Uradni list SRS 
22/66 so delovne organizacije za
dolžene, da strokovno usposobijo 
ves vodilni kader, delovodje, 
mojstre in preddelavce ter druge 
zaposlene o tehničnem in zdrav
stvenem varstvu, ki ga predvide
va omenjeni zakon.

Tudi v našem podjetju smo v 
letošnjem letu intenzivnejše pri
čeli s tem izobraževanjem, tako 
da računamo, da bo konec leta 
1969 vsaj 1/3 zaposlenih dobilo 
potrebno znanje ter test oz. potr
dilo, da so z uspehom položili iz
pit, ki ga predvideva ta zakon. 
Trenutno smo končali seminar 
za vodstveni kader, kj bo že v 
mesecu aprilu končan ter bodo 
delavci dobili ustrezno potrdilo, 
seveda, če bodo z uspehom na
pravili seminarsko nalogo ter ust
ni zagovor te naloge. Že v tem 
mesecu pa bodo na vrsti drugi 
vodilni delavci, ki bodo morali 
prav tako v roku 3 do 4 mesecev 
predelati ter se seznaniti z na
slednjo snovjo, ki jo tak izpit za
hteva :

1. Varnost pri delu v industriji
— pravne osnove

2. Varnost pri delu v industriji 
■—- organizacijske osnove

3. Varnost pri delu v industriji
— varstvenovzgojne (pedagoške) 
osnove

4. Varnost pri delu v industriji
— osnove zdravstvenega varstva

5. Varnost pri delu v industriji 
—- osnove tehniške varnosti

6. Varnost pri delu v industriji
— ekonomske osnove.

Gradivo na natečajih je zajeto 
tako, da upošteva vsa določila 
temeljnega ter republiškega zako
na o varstvu pri delu. Učni pro
gram pa so izdelali strokovnjaki 
na osnovi teh dveh zakonov, ki 
predvsem opozarja delovne orga
nizacije ter vodilni kader, da je 
treba delavce ob razporeditvi na 
delo in tudi vsak nadaljnji i-az- 
poreditvi predvsem seznaniti:

njajo meje med posameznimi 
področji znanosti in se zaradi te
ga raziskovalec ne more omejiti 
samo na poznavanje znanstveno- 
tehnične literature samo iz ožje
ga področja.

Praksa je pokazala, da produk
tivnost dela raziskovalca znatno 
raste, kadar naredijo prehodno 
obdelavo potrebnih informacij 
strokovnjaki, ki so specialno pri
pravljeni za izvršitev takega 
znanstvenega dela. Nek vir infor
macij navaja, da ameriški kemik 
490/0 svojega delovnega časa po
rabi za zbiranje informacij, samo 
36 °/o pa za eksperimentalno delo.

Hitrejši razvoj znanosti je pri
vedel tudi dp skrajševanja časa 
od iznajdbe nekega proizvoda do 
njegovega pojava na tržišču. Tako 
je bilo potrebno 200 let, da so za
čeli smodnik uporabljati v vojne 
namene, 112 let je poteklo od iz
najdbe fotografije do njene upo
rabe. Za industrijsko realizacijo 
telefona je bilo potrebno 56 let. 
Radio so iznašli leta 1867, upo
rabljati pa so ga začeli 35 let kas
neje. Radar so uporabili že 15 let 
po izumu. Po letu 1922 so roki 
od iznajdbe do industrijske reali
zacije znatno krajši. Televizija je 
rabila 12 let, transistor pa samo 
5 let.

Tudi hitrost tiska se je znatno 
povečala. Od 5 znakov/sek ročno, 
10 znakov/sek z Gutenbergovim 
strojem in sedaj s fotoelektron- 
skim tiskanjem 65.000 znakov/sek.

Malo je verjetno, da bi v eri 
elektronike še dolgo predstavljali 
dokument tako kot v dobi izvo- 
jevanja tiska. Danes je treba še 
vedno npr. na zahtevo, da še po
išče neki članek ali kako drugo 
delo, navesti bibliografske podat
ke (naslov dela, avtorja, naziv 
periodike, volumen, leto, številko 
zvezka itd.). Vsi ti elementi se 
lahko zamenjajo z eno numerično 
informacijo, ki jo elektronski 
stroj enostavno direktno prevza
me.

V mnogih državah zelo inten
zivno delajo na razvoju informa
cijskih sistemov.

— o nevarnosti, ki pri delu 
grozi delavčevemu zdravju oz. 
življenju,

— o najprimernejšem načinu 
dela, ki delavcu zagotavlja var
nost pri delu ter

— o varnostnih ukrepih, ki jih 
mora vsak delavec upoštevati ter 
o okoliščinah, ki take ukrepe za
htevajo.

Zaradi zahtev po znanju iz 
omenjene snovi, smo izdelali 
skupno z Dopisno delavsko uni
verzo v Ljubljani podrobni učni 
načrt za kader, ki je zaposlen v 
papirni industriji ter učni načrt, 
ki v glavnem obsega še naslednje 
teme:

a) osnovna načela varnosti in 
organizacija varnostnega dela na 
posameznih delovnih mestih,

b) zaščita strojev in strojnih 
naprav, ter vzdrževanje orodja in 
uporaba osebnih zaščitnih sred
stev,

c) medicina dela, ki zajema 
predvsem snov, ki jo delavci gle
de na delo, ki ga opravljajo mo
rajo poznati,

d) psihologijo dela,
e) osnove o nevarnosti električ

nega toka.
S primerno podano snovjo pre

davateljskega kadra, predvsem 
inženirjev za varnost pri delu, 
zdravnikov — medicine dela ter 
drugih strokovnjakov, ki se že 
dalj časa ukvarjajo s tovrstnim, 
izobraževanjem, računamo, da 
bodo naši delavci pridobili po
trebno znanje, predvsem pa to, da 
bodo sposobni voditi ter nadzirati 
ne le samo tehnološki del proiz
vodnega procesa, temveč tudi pra
vilno usmerjati ljudi na delu za 
njihovo varno delo, zdravje in 
ugodno počutje.

Samoupravni organi ter vod
stveni kader ve, da ni lahko obi
skovati izven delovnega časa po
uk za dopolnilno izobraževanje, 
ki pa je po zakonu obvezno ne 
samo za našo delovno organizaci
jo, ampak za vse osebe, ki imajo 

(Nadaljevanje na 5. str.)

Problem znanstvenih in tehnič
nih informacij je treba šteti kot 
enega izmed ključnih problemov 
v sklopu celokupne problematike 
znanosti in gospodarstva in kot 
enega izmed osnovnih elementov 
pri kreiranju politike znanstveno
raziskovalnega dela in razvoja 
gospodarstva.

Značaj znanstveno-informativ- 
ne dejavnosti se zlasti kaže v tem, 
da se izognemo pojavu, da se z 
istimi problemi bavijo znanstve
niki na različnih mestih, kar vodi 
do brezkoristne porabe časa in 
sredstev. Z dobro organizirano 
dokumentacijsko informativno 
dejavnostjo lahko osvobodimo 
precejšnje kapacitete na porabi 
delovne sile in se povečajo mate
rialni prihranki.

Jasno je, da se v sodobnem 
svetu ne postavlja več vprašanje 
značaja znanstvenih in strokov
nih informacij, vsi se strinjajo v 
tem. Vendar pa le malo ljudi 
točno ve, kaj lahko dobe od in
formacije in dokumentacije in 
kako naj jo uporabijo v praksi.

M. Ž.

VEVČE, FEBRUARJA — Pone
kod potreba, drugje pa želja po
sameznikov, da bi si pridobili 
poklic, ki ga v rednem šolanju ni 
bilo mogoče doseči, je tudi po
možna delavca kovinarske delav
nice Antona Bončarja in Alijo 
Jušiča ter Petra Oblaka, delavca 
iz kotlarne, napotilo v večerno 
šolo za kovinarje. Poleg rednega 
dela so skozi dve leti vsak dan 
redno obiskovali predavanja na 
kovinarski poklicni šoli na Viču. 
Z zanimanjem in marljivm de
lom so vsi trije kovinarsko poklic
no šolo uspešno končali. K temu 
uspehu jim čestitamo.

Znanstvena in tehnična dokumentacija in njen značaj
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Zdravje, delo in produktivnost
Svetovni dan zdravja 1969

Svetovni dan zdravja je letos 
Posvečen temi »ZDRAVJE, DELO 
IN PRODUKTIVNOST«. Ta tema 
ki povezuje zdravje in delo, je še 
prav posebno primerna za letoš
nje leto, v katerem Mednarodna 
organizacija dela praznuje 50-let- 
nico svojega obstoja in dejavnosti. 
Tako nam bo letošnji svetovni 
dan zdravja dal priložnost, da 
poudarimo tesno povezanost med 
zdravjem in produktivnostjo, ki 
oba pomenita osnovo vsakega 
dolgoročnega načrta za družbeni 
in gospodarski razvoj. V okviru te 
široko zasnovane in vsebinsko bo
gate akcije bomo lahko poudarili 
veliko vlogo, ki jo ima zdravje za 
povečanje delovne sposobnosti, 
predvsem industrijskih delavcev, 
obenem pa bomo obravnavali tudi 
vprašanja s področja medicine 
dela ter varstva pri delu, ki bodo 
zajemala vprašanja, kot je prepre
čevanje poklicnih obolenj in nez
god, potreba po udobnih ter pri
jetnih delovnih pogojih, vpraša
nje duševnega zdravja, odnosov 
med človekom in strojem, vpliva, 
ki ga imajo na zdravstveno stanje 
zdravniki, medicinske sestre, var
nostne službe itd.

Skratka, na svetovni dan zdrav
ja in v kampanji, ki mu bo sle
dila vse leto, je nujno potrebno 
prikazati potrebo po zdravstve
nem varstvu delavcev kot sestav
nemu delu industrializacije ter 
razširjenja te miselnosti.

Namen in smoter svetovnega 
dneva zdravja je:

— informirati našo javnost, 
družbene službe in delovne orga
nizacije ter zaposlene delavce 
predvsem o napredku in težavah, 
s katerimi se srečujemo redno 
dnevno;

— seznanili bomo delavce z 
aktualnimi vprašanji, ki zajemajo 
zdravstveno varstvo delovnih lju
di, kakor tudi zdravstveno var
stvo mladine v času šolanja;

— vse odgovorne osebe bomo 
skušali prepričati, da je zdrav
stveno varstvo gospodarsko ne 
samo upravičeno, temveč nujno.

Namen svetovnega dneva 
zdravstva v delovnih organizaci
jah pa je:

— razpravljati o najpogostej
ših škodljivostih in nevarnosti za 
zdravje delavcev;

— sestavljati programe za sa
nacijo razmer in varnosti pri de
lu;

— še bolj poglobiti sodelova
nje z zdravstvenimi, tehničnimi 
in ekonomskimi strokovnjaki za 
področje celotnega zdravstvenega 
varstva zaposlenih delavcev;

— skušali bomo tekom celega 
leta seznaniti delovni kolektiv z 
zdravstvenim stanjem, predvsem 
glede poklicnih bolezni v zvezi z 
delom, poškodbami pri delu ter z 
gospodarsko vrednostjo preven
tivne zdravstvene in varnostne 
vzgoje.

Za začetek letošnjega svetovne
ga dneva zdravja pa bi danes po
dali nekaj misli o

varstvu žena pri delu

Naša družba je dala vsem lju
dem ne glede na spol vse možno
sti in pravice do dela, da se uve
ljavijo v kateremkoli poklicu in 
da imajo pravico za enako delo 
dobiti tudi enako plačilo.

Že dolgo ne postavljamo več 
vprašanja, ali naj se ženske vklju
čujejo v industrijsko delo ali ne, 
temveč razmišljamo in si priza
devamo za to, kako bi ženskam 
zagotovili čimveč ustreznih de
lovnih mest ter kako bi pomagali, 
da zaradi zaposlitve ne bi bili 
prikrajšani njih otroci ter druži
ne.

Ni še dokončne in tudi ne po
vsod enake rešitve, kako naj žen
ska uskladi svoje biološko po
slanstvo — roditi, vzrediti in 
vzgojiti otroke —• s sočasno zapo
slitvijo in uveljavljanjem svojih 
telesnih in duševnih sposobnosti 
na delovnem mestu.

Majhna Slovenija zaposluje 
skoraj že četrt milijona žensk, tj. 
okrog 40 % vseh delavcev. Malo 
je dežel, ki bi se mogle pohvaliti 
s tolikšnim odstotkom zaposlenih 
žensk! Se bolj razveseljivo pa je 
dejstvo, da njih število še nara
šča. Uveljavljajo se skoraj v vseh 
gospodarskih dejavnostih in zla
sti še v številnih intelektualnih 
poklicih. Med zdravstvenimi de
lavci imajo že kar krepko večino.

Brez žensk bi morali skoraj po
lovico tovarn zapreti in življenj
ski standard bi šel rakovo pot. 
Tudi najbolj starokopitni in na
zadnjaški ljudje vedo, da ni več 
poti nazaj, da se naše ženske vsak 
dan in povsod opredeljujejo za 
zaposlitev in za delo v industriji, 
ker je samo to porok za njihovo 
materialno neodvisnost in njihovo 
enakopravnost v družini in druž
bi.

Hudo napako bi zagrešili, če bi 
pri urejanju mest in organizaciji 
dela ne upoštevali fizioloških, 
anatomskih in bioloških poseb
nosti ženskega organizma. Vemo 
npr., da so ženske za 10—12 cm 
manjše od moških, da so za kakih 
10 kg lažje, in da imajo le za 
okrog 60 %> toliko mišične moči 
kot moški, ter da imajo težave in 
nevšečnosti ob vsakem mesečnem 
perilu, večje težave kot moški tu
di v klimakteriju, zlasti veliko 
težav in ovir pa pri delu v noseč
nosti in v času dojenja. Zato ima
jo skoraj v vseh naprednih deže
lah predpise za posebno varstvo 
žensk pri delu, ki temeljijo na fi
zioloških, anatomskih in bioloških 
razlikah ter posebnostih ženskega 
organizma. Tudi mi smo take 
predpise napravili, ki predvsem 
prepovedujejo zaposlovati ženske 
pri težkem fizičnem delu, na 
zdravju škodljivih delovnih me
stih ter drugih nevarnih delih.

V večji meri je težkega dela v 
industrijskih podjetjih čedalje 
manj, ker najtežje delo opravlja
jo že stroji in transportne napra
ve. So pa še vedno taka delovna 
mesta, kjer delavke stalno dviga- 
gajo ter prevažajo in raznašajo 
bremena težka do 20 kg (papirna 
dvorana). Stalno govorimo in pre
pričujemo delavke, da je breme 
več kot 20 kg naenkrat za žensko 
preveč. Prav tako za ženske ni 
primerno delati predvsem na dru
gih nevarnih delovnih mestih, pri 
katerih delavkam grozi večja ne
varnost za poškodbe in poklicne 
bolezni.

Čeprav še nikomur ni uspelo 
dokazati, ali so ženske v primerih 
z moškim bolj ali manj dovzetne 
za poškodbe pri delu, vendar pa 
je potrebno vsekakor upoštevati, 
da se ženske res hitreje nagibajo

k omedlevicam in da se jim ob 
pogledu z višine v globino rado 
zavrti v glavi. Dovolj razlogov 
torej, da žensk ne zaposlimo pri 
delu v višinah, pri zelo nevarnih 
stiskalnicah in drugih strojih, pri 
katerih je predvsem potreben hi
ter tempo dela, skrajna skoncen
triranost, ter drugih nevarnih 
strojih in napravah.

Dejstvo je, da so ženske biolo
ško odpornejše, saj tudi poprečno 
doživijo večjo starost. Ne more
mo torej trditi, da so manj od
porne za poklicne strupe kot 
moški. Vendar je tudi tu treba 
upoštevati, da so nekateri indu
strijski strupi taki, da posebno 
škodljivo delujejo na ženske 
spolne organe (svinec, živo srebro, 
bencin, benzen in kinin), da so 
žense predvsem občutljive na 
krvne strupe ter, da so na sploš
no vegetativno labilnejše in zato 
huje reagirajo predvsem na živč
ne strupe.

Prav posebnega varstva so žen
ske potrebne v nosečnosti. Nara
va sama že skrbi, da ves 
ženski organizem, da vsi najvaž
nejši organi usmerjajo vso svojo 
dejavnost predvsem tako, da 
omogočijo zdrav in skladen raz
voj novemu bitju v materinem 
telesu. Vse drugo, torej tudi delo 
v tovarni, je v tem času drugot
nega pomena in mora biti podre
jeno višjemu fiziološkemu in bio
loškemu dogajanju v nosečnosti. 
Seveda s! tem ni rečeno, da je za 
žensko v nosečnosti najbolj zdra
vo, da počiva ali poležava. Pred
vsem je priporočljivo, da se vsa
ka žena v času nosečnosti izogiba 
dela s strupi ter težkega fizične
ga dela, predvsem dviganja bre
men, stresljajev ter stalnega dela 
v stoječem položaju.

Znano je, da imajo ženske než
nejšo kožo, zato je pri njih več 
kožnih obolenj kot pri moških in 
jih zato tudi vsaka kožna bolezen 
bolj prizadene. To je tudi eden 
od pomembnih razlogov, da mo
ramo ženskam še bolj urediti 
umivalnice in kopalnice, saj s 
tem najuspešnejše preprečujemo 
take vrste obolenj.

Zaposlitev ženske ne sme iti na 
račun zdravja in sreče naših 
otrok in družin, saj je možno, da

bodo naše ženske dobre delavke, 
predvsem pa morajo biti dobre 
matere. Pri gledanju po večjih 
zaslužkih celotne družine smo tu
di pri nas včasih zanemarili skrb 
za otroke, predvsem zaradi do
brot, ki nam jih daje ob zaposlitvi 
žene višji osebni dohodek celotne 
družine. Ni zdravo in ni prav, da 
si toliko žensk danes išče rešitev 
za zaposlitev mnogokrat celo v 
splavih, predvsem zato, da delav
ke na bi bile prikrajšane na oseb
nem dohodku.

Ker se je tolikšna večina žensk 
skoraj brez prigovarjanja in vča
sih tudi gospodarske nuje odloči
la za delo in poklic, ne smemo 
dopustiti, da bi jim navdušenje 
splahnelo, in to zato, ker ne bi 
ustvarili ali priredili dovolj de
lovnih mest, kjer bi se zaposlile 
ženske brez škode za svoje zdrav
je in za svojo družino.

V naši samoupravni družbi lah
ko upravičeno pričakujemo, da bo 
čedalje več žensk, ki se bodo od
ločile za zaposlitev, prav zato, ker 
je v njej življenje bolj polno, 
bolj aktivno, bolj ustvarjalno pa 
tudi bolj srečno, predvsem pa se 
s tem gradijo trdnejši temelji za 
nagel vsestranski razvoj in v več
ji meri tudi večji življenjski stan
dard. V. J.

(Nadaljevanje prihodnjič)

IZOBRAŽEVANJE 
ZA VARNOST PRI DELU

(Nadaljevanje s 4. str.) 
kakršen koli opravek v obratih 
osnovne proizvodnje ter v dru
gih stranskih dejavnostih tako v 
industriji, kakor tudi v obrti in 
na drugih delih. Računamo na 
razumevanje ter na redno priha
janje poklicanih delavcev na pre
davanja in pravočasno izpolnitev 
obveznosti, ki jih narekujejo ome
njeni zakoni ter potrebe po do
polnilnem zdravstvenem in teh
ničnem izobraževanju v zvezi z 
varstvom pri delu.

Vsa potrebna navodila, literatu
ro in drugo gradivo bodo posa
mezniki prejeli pravočasno od od
delka za izobraževanje in var
nostne službe našega podjetja.

Janko Vidic

Instrumentacija v pripravi snovi na papirnem stroju
Rolf. D. Sehvvartz: (Instrumentierung in der Stoffanbereitung und an Papicr ma- 

schinen).
Tehnični razvoj v zadnjih letih prinaša s seboj tudi vedno večji delež merilne in 

regulacijske tehnike pri proizvodnji papirja.
Konstrukcija strojev za pripravo snovi 

in samih papirnih strojev se je v zadnjih 
letih toliko zboljšala, da je postalo tudi 
vodenje proizvodnje bolj komplicirano. 
Razvoj se je nadaljeval od odprtih siste
mov holandcev in vozlolovilcev in odkrite
ga natoka snovi k čisto zaprtim sistemom, 
mletja z rafinerji in zaprtemu natoku sno
vi. V prejšnjih časih je imel papirničar 
možnost ugotavljanja kvalitete v holand- 
cih samo »na oko«, oziroma z roko »na 
otip«, medtem ko danes uporabljamo za to 
ustrezne aparate.

S tem že pridemo v drugo področje, pod
ročje merilne tehnike, brez katere si prav
zaprav danes ne moremo zamišljati papir
ne industrije. Ž vedno večjimi zahtevami 
Po boljših in lepših izdelkih s posebnim 
poudarkom na enakomeren izgled, prosoj
nost, trdnost in na tiskovne lastnosti, se 
povečuje delež instrumentacije v papirni 
industriji. Po drugi strani pa je treba upo
števati tudi komercialno stran, kajti papir 
ne proizvajamo samo zaradi same tehno
logije, ampak predvsem zaradi trgovine. 
Tudi pri uporabljenih surovinah in ener
giji v obliki pare ali električnega toka naj 
bi imeli čim manj izgub.

Te zahteve se vedno postavljajo na me
rilno, oziroma regulacijsko tehniko in mo
rajo biti seveda izpolnjene.

O kriterijih, kot so enakost, reproducira- 
nost, na tem mestu ne bi mogli govoriti, je 
Pa zelo važen argument, ki ga je potrebno 
omeniti in sicer: varnost obratovanja. Ta 
kriterij pa igra danes v papirni industidji 
zelo pomembno vlogo.

Napačna varčnost pri instrumentaciji 
razdobje, samo izgube, oziroma večje pro
dukcijske stroške.

Naj na kratko omenim nekaj o stroških 
za instrumentacijo. Delež merilne, oziroma 
neke naprave prinaša, gledano na daljše 
regulacijske tehnike pri vlaganju v papir
no industrijo znaša v Nemčiji 2,5—4,5 °/o, v

ZDA pa so deleži za regulacijo znatno več
ji do 13 %>.

Stroški za instrumentacije v kemiji pa 
znašajo približno 10 % celotnih vlaganj.

Če te vrednosti niso tako visoke, je vzrok 
v tem, da na evropskem trgu uporabljajo 
določene vrste papirnih strojev in se pro
cent nanaša na to. Iz vsega tega lahko 
povzamemo, da moramo pri načrtovanju 
novih naprav oskrbeti določen delež za in- 
strumentacijske stroške. Potrebno je pou
dariti, da je boljše, če se pri načrtovanju 
nove instrumentacije posvetujemo med do
baviteljem instrumenta in dobaviteljem 
stroja, kajti le tako medsebojno sodelova
nje je lahko uspešno.

Aparaturna tehnika
Razvoj regulacijske tehnike se je v pa

pirni industriji začel z mehanskimi in re
gulacijskimi napravami kot je npr. regu
lacija natoka (plavač). Druga stopnja so 
bile hidravlične regulacijske naprave, ka
tere so uporabljali zelo malo časa. Nadalj
nja vmesna stopnja so bili hidravlično- 
pnevmatični regulatorji, ki so jih dolga 
leta uporabljali kot cenene regulatorje in 
so marsikje še danes v uporabi. Najbolj so 
sedaj razširjeni pnevmatični regulatorji z 
enotnim signalom 0,2—1,0 kp/cm2 ali 3—15 
psi prenosni signal. Transmiterje in regu
latorje dobimo na trgu tudi kot aparate za 
primerjavo moči.

Kot smo že poudarili, ima danes v regu
laciji najvažnejšo vlogo pnevmatika. V 
zadnjih letih pa se je tudi v papirni indu
striji razvoj premaknil k elektroniki. Če 
lahko za pnevmatično napravo trdimo, da 
se odlikuje po sigurnosti pri obratovanju 
in enostavni vgradnji, lahko to trdimo tudi 
za elektronske naprave. Predsodki papirni- 
čarjev do elektronskih naprav so čisto ra
zumljivi, ker so današnji aparati, ki se 
dobijo na trgu, neuporabni v vlažni atmo
sferi papirne tovarne. Uporaba transistor-

jev, vtisnjenih vezav in vtičnih enot pa 
daje elektroniki iste možnosti kot jih ima
jo sedaj pnevmatične naprave.

Nikakor pa ne smemo reči, da pnevma
tika nima več take perspektive. Mnogokrat 
bo treba že pri načrtovanju instrumenta- 
cijskih naprav odmeriti določen delež pnev
matskim napravam, ker se pač enostavno 
boljše obnesejo kot elektronske naprave.

Elektronska regulacija se najbolj obnese 
v sistemu, kjer se merjenje takoj prenese 
v električni signal, kot je npr. induktivni 
merilec množine pri danes zelo razširjenih 
FLOW-METER centralah. Tudi pH in tem
peraturne regulacije moramo izvajati zelo 
poceni z uporovnimi termometri. Poceni za
to, ker so instalacijski stroški tako za pnev
matske in elektronske naprave približno 
enaki. Elektroniko v vseh primerih upora
bimo pri merjenju, oziroma regulaciji, 
medtem ko je regulacijski ventil še vedno 
pnevmatičen, kajti električno vodeni ven
tili se zaradi visqke cene in ne dovolj veli
ke občutljivosti še vedno niso uveljavili v 
obratih.

Elektronika si je v ZDA, Kanadi in 
Skandinaviji že zagotovila vidno mesto, v 
Nemčiji pa se zmerom bolj uveljavlja. 
Vendar poročilo ne bi bilo popolno, če ne 
bi omenili pnevmatike pri nizkem pritisku.

Ta tehnika si je šele sedaj pridobila pra
vico do industrijske uporabe.

Po tem kratkem uvodu bi podali kratek 
pregled aparatov, ki se razmeroma največ 
uporabljajo v papirni industriji.

Uporabna tehnika 

Brusilnica
Za lupljenje skorje lesa (maklanje) da

nes uporabljamo nekakšne bobne, ki teče
jo na vodnem filmu in jih moramo natan
čno voditi, da lahko preprečimo poškod
be ležajnih plošč in da je storilnost zado
voljiva. Več regulacije v čistilnici lesa niti 
ne zahtevamo, avtomatizacija se omeji na 
vstavitev ustreznega pogona in zatikala. 
Na brusilcu pa moramo nujno kontrolira
ti pritisk, znotraj pa moramo stalno regu
lirati pritisk škropilne vode, da smo lahko 
sigurni v čistost brusilnih kamnov. Regu
lacija v brusilnici pravzaprav še niti ni

tako potrebna, po drugi strani pa je tudi 
težko izvedljiva, npr. direktno merjenje 
temperature v žlebu.

Pri sortiranju uporabljamo regluatorje 
nivoja, da dosežemo enakomerno delovanje 
sortirnega stroja, oziroma centrifugalnih 
črpalk.

Cevne centrifugalne naprave regulira
mo v regulacijo pritiska tako, da skušamo 
obdržati razliko pritiska med napravami 
konstantno. Regulacijo zmanjšamo glede 
na vzratni tek centrifugalne črpalke. Re
gulacije pri iztočnih šobah se nanašajo na 
količino izsesane vode za naslednjo stop
njo večstopenjske naprave, tako centrifu
galnih kot tudi čistilnih naprav. Pri zgo- 
ščevalnih napravah lahko pogrešimo od 
nivoja, odvisno regulacijo števila vrtljajev 
in jo nadomestimo z napravo za regulacijo 
vrtljajev nad naravnalnim cilindrom. S 
tem tudi zboljšamo delovanje zgoščevalnih 
naprav, naprave za odvodnjavanje, to se 
pravi, da s tem konsistenca goste snovi ze
lo koleba. Filter na steni lahko opremimo 
z regulatorji nivoja, zaradi mazanja pa je 
boljše, da bi uporabljali transmiterje. Re
gulacija na posameznih mestih popolnoma 
zadostuje, ker je potrebna samo enkratna 
nastavitev na želeno vrednost brez spre
memb. V belilnih napravah dodajamo be- 
lilna sredstva v razmerju s pretokom leso
vine skozi flowmeter in regulacijski ventil 
ali skozi dozirno črpalko.

Koncentracijo belilnega luga merimo s 
pomočjo prevodnosti. Gostota snovi po be- 
lilnem postopku merimo s transmiterji in z 
dodatkom vode v sesalno odprtino črpalke 
reguliramo tako, da dodajamo v belilni 
stolp določeno količino vode, tako da zna
ša konsistenca 0,5 Vo. Za merjenje pH so 
vedno na razpolago elektrode z grobim 
merjenjem, katere bom še kasneje obrav-i 
naval.

Kadi so opremljene s kazalci nivoja oz. 
z regulacijo nivoja, včasih tudi z alarmni
mi napravami, ki naznanijo, kdaj je posoda 
polna ali prazna. Transmiterji se tu upo
rabljajo le za velike naprave. Instrumen
tacija v brusilnici se dopolnjuje z merje
njem množine vode, preko merilne zaklop
ke in preko diferenčnega transmiterja za 
pritisk z registrirnimi in števnimi aparati.
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Ob lOO-letnici gasilstva na Slovenskem
Gasilni stroji v starem veku

• - < • . .

VEVČE, MARCA — Odkar člo
vek pozna ogenj, sta si v večnem 
boju. Dobro namreč ve za njego
vo korist, dokler ga lahko obdrži 
v dopustnih mejah. Nikakor pa 
ne sme dopustiti, da le-ta presto
pi, ker s tem trenutkom si posta
neta največja sovražnika. Ne le, 
da mu ogenj ogroža imetje, pač 
pa je v nevarnosti tudi njegovo 
življenje. V davnini si je človek 
naredil ogenj tako, da je drgnil 
les ob les tako dolgo, dokler se 
mu ni vžgalo. Pridobljeni ogenj 
je varoval na ognjišču. Že takrat
ne izkušnje so ga najbrž izučile, 
da se je loteval raznih varnostnih 
ukrepov za preprečevanje poža
rov.

Kot vemo iz zgodovine, so pro
tipožarne ukrepe izdajali že stari 
Rimljani in Egipčani. Orodje, ki 
so ga poznali tiste čase za gašenje 
požarov, je prav preprosto, vendar 
so pa ti narodi že poznali brizgal- 
nice, ki pa jih ne moremo pri
merjati z današnjimi.

Že 250 let pr. n. št. je grški me
hanik Ktesibij iz Aleksandrije 
izumil prvo brizgalno. Ta sistem 
je bil pravzaprav le vodna črpal
ka, sestavljena iz dveh batov, se
salnega in izpustnega ventila. Ta 
stroj nam opisuje rimski pisatelj 
in vojaški stavbni mojster Vitru- 
vij, kot stroj za dviganje vode, ki 
pa je neuporaben za gašenje, ker 
nima gibljive cevi. Zato je to 
pravzaprav izum črpalke, briz
galna z gibljivo cevjo pa je poz
nejši izum.

Petdeset let nato je Ktesibijev 
učenec Heron, tudi iz Aleksandri
je, izdal knjigo »Poskusi z zra
kom«. V tej knjigi pa je že točno 
opisana brizgalna. Ne omenja si
cer vetrnika, svoj izum Heronovo 
bučo, ki je imela vlogo vetrnika, 
pa je podrobno opisuje: iz dna 
izpeljana navpična cev z ventilom 
pri iztoku iz buče in ročnikom 
vrh cevi. S črpanjem vode v bučo 
se je zrak stisnil in gnal vodo z 
močnim curkom iz cevi. Ker pa 
ta cev ni bila gibljiva, je voda 
tekla seveda samo' navpično. Kas
neje so ta stroj izpopolnili, da je 
bil primeren za gašenje.

Sledi o še nekaterih gasilnih 
napravah segajo v dobo prvih 
rimskih cesarjev okrog začetka 
našega štetja. Omenil bi nekatere 
priprave Rimljanov.

Stavbe v starem rimskem impe
riju so bile različne. Predvsem vi
soke hiše so bile do vojne z epir- 
skim kraljem Pyrhom (284 pr. n. 
št.), krite z deskami, na splošno v 
žalostnem stanju. Take hiše so se 
obdržale še naslednja stoletja. Še
le v dobi rimskega cesarja Avgu
sta so izginile nekatere stare po
drtije in ozke ter krive ulice. Za
sebne stavbe, čeprav stare, so še 
vedno ostale poleg mogočnih pa
lač, ki so pričele rasti. Zaradi sti
ske stavbenega prostora v starem 
Rimu, zaradi raznih lesenih pri
zidkov ob hišah, širokih, na ulice 
štrlečih nadstrešij, je nastalo več 
velikih požarov, ki so uničili og
romno imetja. Posebnih gasilskih 
enot Rimljani sicer niso imeli, pač 
pa so za varnost Rimljanov skr
bele varnostne straže. Varnostna 
straža za cesarja Avgusta je ime
la 7 kohort, vsako po tisoč mož, 
kohorta pa 7 centurij. Vsaka cen- 
turija je imela po enega brizgal- 
ničarja (syphonarius), enega tro
bentača in več donašalcev vode. 
Ime syphonarius je dobil briz- 
galničar po tem, ker sta Ktesbij 
in Heron imenovala svoj izum 
»Syphon«, po naše bi se temu 
reklo črpalka.

Gasilno orodje, ki so ga rabili 
poleg črpalk, je bilo še: voda, 
lestve, drogovi, ponjave, košare, 
cunje, gobe in metla. Zanimivo 
je, da so imeli v Rimu‘celo po
sebne izdelovalce gasilnih cunj. 
S temi cunjami, namočenimi v 
vodo, so branili dostop ognja do 
sosednjih poslopij. Iz vsega tega 
se lahko sklepa, da je moralo biti 
zelo veliko stavb lesenih. Nekaj 
teh primitivnih priprav je mogo
če še danes ob požaru uporabiti, 
vendar si pa ne smemo predstav
ljati večjih uspehov. S tem se je 
pač reševalo, kar se je dalo. Rim
ski pisatelj Seneca piše, da je bi
la pomoč pri visokih stavbah

sploh nemogoča. V Rimu zavaro
vanja proti požaru niso spoznali, 
pač pa je država priskočila na 
pomoč pogorelcem, da so si zgra
dili nove hiše. Po deželi niso ime
li nobenih priprav za gašenje. Ko 
je pogorelo mesto Nidomediam, je 
Plinij ml. poročal cesarju Troja- 
nu (98—117 po n. št.) takole: 
»Ogenj se je razširil v tak obseg, 
ker sploh ni bilo nobenih gasil
nih priprav. Gasilci so bili brez
brižni in se sploh niso udeležili 
gašenja.« Izgleda, da tudi takrat 
zijal ni manjkalo. Plinij je pred
lagal cesarju, naj se ustanovi 
družba 150 tesarjev, ki naj bi skr
beli za gasilsko službo. Cesar je 
ta predlog odbil, ukazal pa je, naj 
se nabavi gasilno orodje, ljud
stvo pa mora pomagati pri gaše
nju požarov.

Če je kdo v starem Rimu po
žigal, ga je doletela huda kazen. 
Požigalca so oblekli v »tunico 
moleto«. To je bila suknja, pre
pojena z voskom in smolo. Na
pravljenega v to suknjo so živega 
zažgali. Kasneje so jih kaznovali 
tudi tako, da so jih izpostavljali 
divjim zverem.

Pa se vrnimo nazaj k brizgal
nam. Kot smo videli, so poznali 
takrat dvoje brizgaln: Ktesibije- 
vo, ki je bila tlačna črpalka brez 
vetrnika in Heronovo bučo, ki je 
bila že nekak vetrnik. Istočasno 
gibljiva cev je tudi Heronov izum, 
saj nam sam piše, da bi bilo ob
račanje cele brizgalne težavno in 
zelo zamudno ob gašenju. Vse te 
pridobitve naprav za gašenje, raz
širjene po vsej rimski državi, so 
se izgubile v dobi preseljevanja 
narodov (375 1. po n. št.) in ko so 
Huni pričeli prodirati v Evropo. 
Od takrat pa vse do velikega du
najskega požara (1. 1276) nimamo 
poročil o požarnovarnostnih ukre
pih in pripravah.

Po dunajskem požaru, ki je uni
čil dobršen del mesta in ko je Ev
ropa gorela po dolgem in počez 
zaradi požiganja hunskih hord, so 
izdali na Dunaju prvi požarni 
red. Veljaven je bil le v mestu 
Dunaju. Skoraj pa ne moremo 
verjeti, da je bila pozabljena briz
galna nad tisoč let. Leta 1672 je 
Holandec Jan Heyden znova izu
mil brizgalno z vetrnikom. V tem 
času so se na različnih drugih 
krajih pojavljali tudi drugi izu
mitelji brizgalnic, do prave veljave 
pa ni prišla nobena. Tiste čase je 
bila uvedena ročna brizgalna, se
stavljena iz bronaste 60 do 100 cm 
dolge cevi, v katero je bil drsno 
prilegan bat. Bat je vodo sesal in 
jo potem sunkoma izmotaval.

Prva večja brizgalna, nekaka 
predhodnica poznejših izumov, je 
bil veliki valj, ki je bil postav
ljen na voz. Na enem koncu je 
bila iztočna cev, na drugem pa 
ročica, ki je potiskala bat po va
lju in tako iztiskala vodo v iz
točno gibljivo cev. Vodo so! morali 
donašati v valj s posodami. Izu
mitelj te brizgalne je bil Francoz 
Joakob Bessoni iz Lyona leta 
1578.

Nekako sto let po izumu Besso
ni j a v Niirnbergu, šestilar po po

klicu je Johan Hautsch izumil 
težko brizgalno. Valj je bil ležeč 
in pritrjen na nekakšne sani. To 
brizgalno so prevažali s parom 
konj, poganjalo pa jo je 28 mož. 
Vodni curek iz te naprave je do
segel višino od 80 do 100 čevljev. 
Leta 1688 pa so v Strassburgu na
pravili prvo brizgalno s pokončno 
stoječimi valji.

Vse te brizgalne so sicer imele 
gibljive iztočne cevi, niso pa ime
le vetrnika in cevi za sesanje in 
iztok iz konoplje. Izum Jana Hey- 
dna je bil za tiste čase imeni
ten. Spoznal je namreč, da giblji
va cev, ki se je le sukala, ni 
uspešna pri gašenju in jih cevi iz 
usnja ali konoplje daleč prekaša
jo. Z vpeljavo teh novih cevi je 
gibljiva cev iztoka, ki je bila iz 
brona, medenine ali železa, po- 
Vsem izgubila svojo veljavo. 
Kljub temu pa so jo v nekaterih 
krajih uporabljali še celih 200 let. 
Cevi iz jadrovine in konoplje so 
bile šivane, usnjene pa so tudi ši
vali ali pa so bile zakovane.

Kdo pa je izumil cevi iz konop
lje brez šiva, ni znano. Vemo pa, 
da so bile take cevi že v rabi leta 
1720; prve konopljene cevi so bile 
narejene še zelo površno, toda 
imele so nizko ceno, bile so lahke 
in priročne, vzdrževanje pa. eno
stavno. Zaradi vseh teh lastnosti 
so kaj kmalu izpodrinile usnjene 
cevi. Leta 1847 je izumil Hano- 
verčan Beuringer z gumijem pre
parirane konopljene cevi,, ki pa so 
se do današnjih dni znatno izbolj
šale. Tudi sesalo in sesalne cevi 
so Heydnov izum. To je eden naj
večjih napredkov brizgaln. Na 
sesalno grlo brizgalne je pritrdil 
cev, ki jo je potegnil do vode. Na 
koncu te cevi je bila pritrjena li- 
jasta vreča iz močnega platna. V 
ta lij pa je bilo treba nalivati vo
do. Vreča in cev sta morali biti 
vedno višje kot pa je stala briz
galna, podpirali so jih s kozami. 
Ta naprava je bila uporabna le 
na ravnem terenu, ali pa z brega 
navzdol. Drugače so morali vodo 
donašati ali pa jo dodajati z dru
go brizgalno.

Ko je Heyden vse to izumil, je 
povsem resno trdil, da se ni treba 
več bati požarov in da bodo vse 
druge priprave kot so lestve, kav
lji itd. odpadli: Od Heydna pa do 
srede 19. stoletja se bistveno ni 
nič spremenilo. Opaziti pa je tr
pežnejšo izdelavo raznih izbolj
šav, pa tudi lepše so vse izdelo
vali. Druga polovica 19. stoletja 
pa pomeni že moderno dobo ga
silstva. Takrat so se začela usta
navljati tudi prva gasilska dru
štva. Veliko požarov, ki so se vr
stili od srede 19. stoletja, je po
kazalo, da se kaj malo skrbi za 
požarno varnost. To je pa bil tudi 
povod, da so se začele ustanavlja
ti gasilska društva in poklicno ga
silstvo. Prvo tovarniško gasilstvo 
je bilo ustanovljeno v Schwarzu 
na Tirolskem 1831. leta. Prvo pro
stovoljno gasilsko društvo pa v 
Reichstadtu na Češkem 1851. leta. 
Temu zgledu so sledila tudi dru
ga mesta in vedno hitreje je raslo 
število gasilskih društev.

Udeleženci tečaja požarne varnosti so se seznanili z ročnimi gasilnimi 
aparati in gasilsko opremo

Tečaj o požarni varnosti 
je uspe!

VEVČE, MARCA — Na pobudo 
vodstva proizvodnje je bil ob so
delovanju izobraževalnega centra 
in prostovoljnega industrijskega 
gasilskega društva prirejen tečaj 
o požarni varnosti. Tečaj je trajal 
štirinajst dni po dve uri na dan.

Primeri požarov v različnih) to
varnah, zlasti pa v nekaterih pa
pirnicah, so nakazali potrebo, da 
bi morali vsi delavci na delovnih 
mestih, zlasti pa vodstveni, biti 
seznanjeni z vsemi prijemi ob na
stanku požara, vsekakor pa s pre
ventivnimi merami.

Zato so bili na tečaj vabljeni 
mladi člani kolektiva — priprav
niki, ki jim je še sveža snov iz 
teorije v šoli in ki bodo kasneje 
zavzeli delovna mesta v proizvod
nji, kjer je nevarnost požara naj
večja, in pa nekateri člani PIGD.

Domači predavatelji, ki so z de
javnostjo seznanjeni, so na um
ljiv in nazoren način izvajali pro
gram tečaja ter udeležencem pre
davali o organizaciji gasilske služ
be in službe požarne varnosti na
sploh, o taktiki, o tehniki gašenja, 
posebno pozornost pa so posvetili 
preventivi. Proučili so za požar 
najbolj nevarna mesta v tovarni. 
Ogledali so si najbolj karakteri
stične aparate za gašenje, gasilno 
orodje in stroje, kakor tudi oseb
na zaščitna sredstva in opremo 
gasilca. V tečaj je bil vključen 
tudi praktičen prikaz gašenja z 
ročnimi gasilnimi aparati.

Zadnji dan tečaja so udeleženci 
odgovarjali pismeno na nekatera 
vprašanja iz različnih tem preda
vanj. Odgovori so bili dobro oce
njeni, kar je dokaz, da je bila 
snov zanimiva, vsekakor pa po
trebna.

Dopisujte

v »Naše delo«

Praktični prikaz gašenja s peno na tečaju o požarni varnosti

K vsemu pa je pridružiti še po
vabilo mlajših v tovarniško gasil
sko društvo, zlasti pa onih, ki se 
sicer nikjer ne udejstvujejo.
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lesa v luči mednarodne menjave.
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Kdaj in kako bomo letovali
v Novigradu

VEVČE, APRILA — Vremenski 
Pogoji za letovanje v Pineti so 
izredno ugodni že od začetka ju
nija pa do sredine septembra. V 
nekaterih sezonah pa je lepo vre
me že meseca maja privabilo šte
vilne goste. Naš dom, žal, v pre
teklih letih ni bil dovolj izkori- 
s<^en, saj se je počitniška sezona 
običajno začela šele 20. junija in 
je trajala do 30. avgusta. Ker me
nimo, da je potrebno počitniško 
sezono ^ podaljšati, da bi lahko 
cim več članov kolektiva letovalo, 
predlagamo, da bi letos odprli 
dom 1. junija, zaprli pa bi ga 
15. septembra.

Podroben razpored skupin, ki 
paj bi trajale kot običajno 10 dni, 
je naslednji:

I- skupina od 1. 6. — 11. 6. 1969
II. skupina od 11. 6. — 21.6. 1969
III. skupina od 21. 6. — 1. 7. 

1969
IV. skupina od 1. 7. — 11. 7.

1969
V. skupina od 11. 7. — 21. 7. 

1969
VI. skupina od 21. 7. — 31. 7. 

1969
VII. skupina od 31. 7. — 10. 8. 

1969
VIII. skupina od 10. 8. — 20. 8. 

1969
IX. skupina od 20 8. — 30. 8. 

1969
X. skupina od 30. 8. — 9. 9. 1969
XI. skupina od 9. 9. -—■ 19. 9. 

1969
Če za junij in september ne bo 

Prijav, oz. jih ne bo zadosti, bomo 
seveda dom odprli šele za tisto 
skupino, za katero bo zadostno 
število prijav.

Komisija za družbeni standard 
je na svoji seji dne 29. 3. 1969 
obravnavala predlog cenika za 
Počitniški dom. Pri izdelavi ceni
ka so upoštevali višje cene živil 
in_ nekaterih storitev in pa vedno 
višje stroške poslovanja počitni
škega doma.

Prav tako se je upošteval cenik 
Počitniške skupnosti Moste-Polje, 
ki je za letošnjo sezono določila 
ceno: 30,00 din na osebo na dan 
v vseh njihovih počitniških domo
vih. Naš penzion naj bi bil po 
predlogu 29,00 din, čl&ni kolektiva 
Pa naj bi imeli 21 o/o popusta. V 
podrobnem je predlog cenika na
slednji:

CENA ZA OSKRBNI DAN 
(brez turistične takse) na osebo:

1- V SEZONI — julij — avgust:
a) odrasli in otroci nad 10 let

29.00 din
otroci od 2 do 10 let s posteljo

22.00 din
otroci od 2 do 10 let brez poste

lje 15,00 din
b) člani kolektiva in nepreskrb

ljeni člani družine (mož, žena 
otroci, starši) ter upokojenci to
varne in nepreskrbljeni člani dru
žine (mož, žena, otroci):

odrasli in otroci nad 10 let 23,00 
din

otroci od 2 do 10 let s posteljo 
12,25 din

otrocj od 2 do 10 let brez poste
lje 11,75 din

c) drugi svojci članov kolektiva 
m upokojencev, ki živijo v skup
nem gospodinjstvu:

odrasli in otroci nad 10 let 25,00 
din

otroci od 2 do 10 let s posteljo 
18,75 din

otroci od 2 do 10 let brez poste
lje^ 12.75 din

č) inozemski gostje:
odrasli in otroci nad 10 let 36,00 

din
otroci od 2 do 10 let s posteljo

27.00 din
otroci od 2 do 10 let brez poste

lje 18,20 din
2. IZVEN SEZONE — junij, 

september:
a) odrasli in otroci nad 10 let

23.00 din
otroci od 2 do 10 let s posteljo 

17,10 din
otroci od 2 do 10 let brez poste

lje 11,80 din
b) člani kolektiva in nepre

skrbljeni člani družine (mož, že
na, otroci, starši) ter upokojenci 
tevame in nepreskrbljeni člani 
družine (mož, žena, otroci):

odrasli in otroci nad 10 let 18,00 
din

otroci od 2 do 10 let s posteljo 
13,40 din

otroci od 2 do 10 let brez poste-
c) drugi svojci članov kolektiva 

in upokojencev, ki živijo v skup
nem gospodinjstvu: 

odrasli in otroci nad 10 let 20,00 
din

otroci od 2 do 10 let s posteljo
15,00 din

otroci od 2 do 10 let brez poste
lje 10,10 din 

č) inozemski gostje: 
odrasli in otroci nad 10 let 31,00 

din
otroci od 2 do 10 let s posteljo 

23,50 din
otroci od 2 do 10 let brez poste

lje 16,00 din

Iz skromnih sredstev, ki so na
menjena iz sklada skupne porabe 
in iz amortizacije počitniškega 
doma, bomo letos skušali čim več 
narediti. Najvažnejša potreba je 
vsekakor nabava novega štedilni
ka, ker je obstoječi že skoraj ne
uporaben. Odločili smo se, da na
bavimo plinski štedilnik, ker bodo 
s tem odpadle vse težave zaradi 
pomanjkanja električne energije. 
Poleg tega se bodo še stroški po
slovanja delno zmanjšali. Nasled
nja potreba je ureditev ležišč. Ker 
sredstev ni zadosti, bomo uredili 
toliko ležišč, kolikor bo sredstev.

Zelo važna zahteva je ustrezno 
osebje počitniškega doma. Trudi
mo se, da bi to vprašanje rešili 
na najbolj zadovoljiv način in 
upamo, da nam bo to tudi uspelo. 
Žal se je izkazalo, da honorarno 
in v večini upokojeno osebje, ki 
se vsako leto menja, ni najboljša 
rešitev. Naša prizadevanja so us
merjena v to, da bi vsaj najvaž
nejše osebje imelo stalno zaposli
tev pri nas. Ta praksa se je kot 
edina uspešna rešitev izkazala že 
v večini podjetij in počitniških 
skupnostih.

Občinski organi v Novigradu 
skrbijo za tradicijo, zato so zopet 
poskrbeli za presenečenje. Letos 
je na vrsti »Sumarija Buje-«. Sicer 
nič posebnega. Samo prispevek! 
Prispevek 2.639,45 din letno zato, 
ker se hladimo v senci dreves, za 
katere trdi »Šumadija Buje«, da 
so njihova. Občina zahteva za isti 
kos zemlje 7.000,00 din kot prispe
vek za mestno zemljišče. Torej 
mestno zemljišče in gozd obenem. 
Prihodnje leto lahko pričakujemo 
nekoga, ki bo zaračunal zrak nad 
zemljiščem v Pineti.

Toda podjetja so se uprla! Ne 
bomo plačevali zakupnine za gozd, 
če je zemljišče naše, je mnenje 
vseh podjetij v Pineti. Seveda 
»Sumarija Buje« ne sedi križem 
rok. Poklicala je inšpekcijo, ta pa 
je zaznamovala 60 % in več gozda 
za posek. Vzrok? Bolezen pravijo! 
Lastniki počitniških domov v Pi
neti pa menijo, da gre sedaj za to, 
kdo bo koga.

Počitniška skupnost Pineta je 
zaprosila priznanega strokovnja
ka dipl. ing. gozdarstva za mne
nje. Ta v svojem pismenem poro
čilu navaja tudi tole: »Cilj odka- 
zovalca je bil zelo pospešeno od
stranjevanje črnega bora, da bi 
sprostil šope črnike in pogostoma 
celo posamezna drevesca. V ne
katerih primerih je, čeprav gleda
no iz enostranskega gozdno-gojit- 
venega stališča, poseg v zgornji 
usloj preintenziven in bi bile po
stopne intervencije boljše. V ve
čini primerov pa je ta poseg sploh 
pretirano energičen, če upošteva
mo namembnost »Pinete«. Zelo 
malo ali pa nič ne bi bil prizadet 
podmladek črnike, če bi odkazo- 
valec v bor manj posegel in s tem 
upošteval tudi trenutne zahteve 
in razpoloženje koristnikov pro
stora v Pineti. Na vsak način bi 
bila potrebna podrobnejši gojitve
ni plan in iskanje soglasja, pri
mernega ukrepa, ki bi uskladila 
težnje po premeni z željami ko
ristnikov, ki plačujejo kar čedne 
denarje za koriščenje prostora.

Moje mnenje je, da je treba 
usodo Pinete podrobneje načrto
vati in pri tem pritegniti tudi 
strokovne ljudi iz področja par
kovnega urejevanja, na vsak na
čin pa tudi neposredne koristnike 
vrednot, ki jih Pineta nudi, saj

je to pravzaprav garancija za 
uspešno izvajanje turističnega 
programa Istre. Menim tudi, da 
so člani počitniške skupnosti po
kazali v letih, ko gospodarijo s 
»Pineto«, veliko razumevanja do 
urejanja teh vprašanj in bi bili 
za to' prav gotovo dostopni za 
vsako pozitivno spremembo, ki bi 
hkrati upoštevala njihove trenut
ne potrebe.« „ „ ,

Sedaj lahko samo se čakamo, 
kako se bo končal pravdni spor 
in se bo pokazalo, »kdo ima 
prav«? Naj se konča tako ali ta
ko, upamo, da se bo rešil v korist 
tistih nekaj tisoč delavcev, ki 
vsako leto preživljajo dopust v 
Pineti. Janez Preši

Medtem ko je planinska koča že dajala v zimskih mesecih zatočišče 
našim smučarjem, se bodo na hribe radi podali tudi tisti, ki imajo 

rajši poletno rekreacijo, brž ko bo sneg skopnel

Planinsko društvo Papirnice Vevče 
v pretekli sezoni - aktivno

VEVČE, APRILA — PD Papirni
ce Vevče je imelo pred mesecem 
svoj redni letni občni zbor. Zado
voljiva udeležba in zanimanje 
članov sta garant, da bo društvo 
tudi v prihodnje živelo in delova
lo tako kot predvideva načrt in 
kot si ljudje želijo. Običajne for
malnosti občnega zbora so bile 
hitro mimo, nato pa so sledila po
ročila, nakar se je razvila živahna 
razprava.

Iz poročila tovariša Andreja 
Pirkmajerja naj navedemo neka
tere zanimivosti. Slabo leto, odkar 
naše društvo obstoja, je bila sko
raj celotna aktivnost usmerjena v 
graditev in dogratev planinske 
koče na Veliki planini. Pred 20. 
aprilom lanskega leta je bila ca. 
400 m nad Šimnovcem okolica še 
nedotaknjena, danes pa stoji tam 
lična in prostorna koča, ki daje 
prostor šestnajstim ljudem naen
krat. Delovnih akcij pri gradnji 
se je udeležilo kar 53 članov dru
štva ali kolektiva. Nekateri med 
njimi enkrat, večina pa po dva
krat, trikrat ali še večkrat.

Planinska koča je že odprta od 
19. januarja letos, ko so bili prvi 
gostje udeleženci smučarskega te
čaja. Uradna otvoritev bo sicer 
šele konec maja, ko bo ob koči 
prirejen piknik za vse sodelujoče, 
vabljeni pa so že danes vsi člani 
kolektiva in simpatizerji planin
skega društva.

Izlet v Karavanke je lepo uspel, 
planirani dvodnevni izlet v Julij
ske Alpe pa je pokvarilo slabo 
vreme.

Upravni odbor društva se je v 
času njegove funkcije devetkrat 
sestal in razpravljal o delu dru
štva vedno ob 100 %> udeležbi.

Zanimiv je program dela dru
štva za leto 1969, ki ga je občni 
zbor v celoti sprejel, zato ga tu
di navajamo:

Kotiček iz planinske koče 
na Veliki planini

1. Povečati število članov od 
156 na 200.

2. Društvo bo organiziralo več 
enodnevnih oziroma dvodnevnih 
izletov. Da bi ti izleti v celoti 
uspeli, nameravamo že prej pri
praviti predavanja, opremljena z 
diapozitivi in s tem že v naprej 
spoznati članstvo z značilnostmi 
krajev.

Predvidena predavanja:
— Svet okoli Velike planine in 

Krvavca
— Od Savinjskih Alp do Dolo

mitov
— Flora naših gora in varstvo 

narave
— Planinci so tudi gobarji
— Na Triglav in njegovo sose

ščino
— Orientacija na terenu
Filmi :

— Triglavske strmine
— Vzpon na Trisul, reševanje 

ponesrečencev
Izleti:
— V Savinjske Alpe (Krvavec 

do Kokrškega sedla)
— Karavanke (Begunje, Roblek, 

Valvazorjeva koča, Javomiški 
rovt)

— Julijske Alpe (Rudno polje, 
Triglav, Sedmera jezera, Komna).

3. Ker naša planinska koča, oz. 
prostor okrog te koče še ni urejen, 
bomo to uredili s prostovoljnim 
delom. Urediti je treba nasip pred 
kočo, jamo za odpadke, planiranje 
okrog koče in dokončati nekatera 
obrtniška dela.

Smučarska sekcija

Cilj dela te sekcije je, da se čim 
več članov kolektiva nauči smu
čati, zato bi prihodnjo zimska se
zono organizirala smučarske teča
je in sicer:

7-dnevni začetniški tečaj in
7-dnevni nadaljevalni tečaj.
Izvesti društveno tekmovanje v 

smučanju, ki naj bi postalo tra
dicionalno.

Ker je pri nakupu smučarskih 
rekvizitov važna pravilna izbira, 
bo pred zimsko sezono predavanje 
o smučarski opremi.

Mladinski odsek

Ustanoviti nameravamo mla
dinski odsek PD, v katerega bomo 
vključili učence iz osemletke v 
Polju.

Ta odsek bi se udeležil pohoda 
po poteh partizanskih enot II. 
grupe odredov na Janče' 18. maja 
in 1-dnevnega izleta na Veliko 
planino.

Iz blagajniškega poročila je 
razvidno, da ima društvo v času 
občinega zbora še 4.874,40 din. 
sredstev, kar pa bo za izvedbo 
načrta in aktivnost društva pre
cej skromno.

Po poročilih se je razvila živah
na razprava o smislu in namenu 
društva, o zdravi rekreaciji, o 
eventualnih možnostih graditve 
še ene koče.

Na koncu so izvolili še nov 
upravni odbor društva, ki ga 
bralcem predstavljamo: Andrej
PIRMAIER, predsednik, Ignac 
ZAJEC — podpredsednik, Franc 
RAJAR — tajnik, Tone PETER
NEL — gospodar, Ada BABNIK 
— blagajničarka, ing. Janez HRI
BAR — za smučarsko sekcijo, ing. 
Zoran PIRC, Jože BEZLAJ in Vid 
VILFAN. Nadzorni odbor sestav
ljajo: Vlado ŠMIGOC, Anica
OMAN in Franc SENICA, častno 
razsodišče pa Aleksander MAR
TELANC, Dane VIDERGAR in 
Ivo AVBELJ.

Člani društva so se razšli z ugo
tovitvijo, da je delo PD pravilno 
zastavljeno in z nekaterimi pripo
ročili o čuvanju reda v planinski 
koči, o spoštovanju narave ob iz
letih, o vključevanju mladine v 
društvo in o popularizaciji izlet- 
ništva in planinske rekreacije 
med kolektivom.

Bili smo na izletu
VEVČE, APRILA — Počitniška 

družina Papirnice Vevče je orga
nizirala v soboto, dne 22. marca 
1969 izlet na Srednji vrh in v Pla
nico z ogledom smuških poletov 
na novi planiški velikanki. Izleta 
se je udeležilo 17 članov PZ.

Z Vevč smo odšli s tovarniškim 
avtobusom v soboto popoldne ta
ko, da smo prispeli na Srednji vrh, 
kjer je dom PZ, ravno k večerji. 
V domu je bila večja skupina po- 
čitničarjev iz Novega mesta. Po 
večerji smo se zavi-teli ob prijet
nih zvokih glasbe in se spoznali 
z mladimi Novomeščani.

Drugi dan smo vstali precej 
zgodaj, kajti i-ačunali smo, da bo 
v Planici precej ljudi in lahko bi 
se nam zgodilo, da bi imeli težave 
s parkiranjem avtobusa. Bili smo 
dovolj zgodaj in pripeljali smo 
se skoraj do same skakalnice.

Vreme je bila dokaj ugodno in 
kmalu so se pričeli skoki. Zdi se 
mi, da je nepotrebno opisovati 
lepoto skokov ter prijetne občutke 
gledalcev. Videli smo vrhunske 
skakalce, občudovali njihovo 
hrabrost in uživali ob njihovih 
nepozabnih poletih. Spraševali 
smo se, ali bomo videli nov sve
tovni rekord in tudi to smo doži
veli. Ob prisotnosti tovariša Tita 
je bilo vzdušje gledalcev še po
polnejše.

Vsi zadovoljni in veseli smo se 
po končanih poletih odpeljali pro
ti domu z upanjem, da bo tako 
prijetnih izletov v bodoče še več.

V naši tovarni je veliko mladih 
ljudi, ki bi verjetno našli svoje 
zadovoljstvo ravno pri počitniški 
zvezi. Prepričan sem, da vsi sku
paj še premalo poznamo naravne 
lepote, zgodovinske in druge zna
menitosti naše prelepe dežele.

Mladi člani našega kolektiva, 
seznanite se z delom in ugodnost
mi, ki vam jih nudi počitniška 
zveza!

I. G.
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Joško in Tonček sta si napravila »bunker«

'V'

Sestanek zdravnikov dela v Cateških
toplicah

VEVČE, MARCA — 21. in 22. 
marca je bil sklican sestanek vseh 
zdravnikov, ki se ukvarjajo z me
dicino dela v SR Sloveniji. Se
stanek je bil razdeljen v dva dela 
— strokovni in organizacijski del. 
Na strokovnem delu so zdravniki 
poslušali prof. dr. Derganca z 
ortopedske klinike v Ljubljani o 
obolenjih hrbtenice z zvezi z de
lom. Rečeno je bilo, da med 
zdravnikom in bolnikom mora bi
ti vzpostavljeno resnično zaupa
nje. Paziti je potrebno, da bolnik 
ne zapade v težko stanje. V ne
varnosti so tudi tako imenovani 
potencialni invalidi. Gre predvsem 
za napor npr. pri človeku, ki ima 
6 križnih vretenc (normalno le 5). 
Če ima lahko delo in ne obreme
njuje hrbtenice to ne pomeni nič. 
Če pa težko dela, izvaja trajen 
napor s posebno obremenitvijo 
hrbtenice dveh do štirih let. na
stopi kor naenkrat prezgodnja in
validnost.

Predavatelj je obravnaval pet 
obolenj na hrbtenici. Poseben 
problem predstavlja dolgotrajna 
prisilna drža traktoristov, eno
stranska preobremenjenost posa
meznih skupin mišic, nepravilna 
drža itd. Za take poklice bi bilo 
izredno važno že v naprej pregle
dovati, kako je s hrbtenico. Uve
sti bi bilo potrebno posebne raz
bremenilne vaje, ogrevanje. Ni 
lepšega za ohranitev hrbtnih mi
šic kot je plavanje dvakrat teden
sko v topli vodi. Idealno bi bilo 
npr. v Čatežkih toplicah, pri nas 
pa v bazenu itd. Tudi DOZ je iz
dal nove tabele, kjer omenja, da 
se okvare na hrbtenici ne štejejo 
za posledice poškodb, to pa ni 
znanstvena resnica, kajti že Boh- 
ler je trdil, da obstajajo okvare 
na hrbtenici, ki so posledica po
škodbe. Predavatelj je omenil tu
di, da je vse manj obolenj tuber
kuloze na vretencih. Posebne te

žave pa predstavlja rak na hrbte
nici, ki je zelo dolgo časa skrit. 
Osnovno pri zdravljenju hrbteni
ce je ležanje na trdem ležišču in 
abortivno zdravljenje tega, kar se 
pripravlja. Zelo dobro zdravilo je 
indocid y majhnih dozah.

Drugo predavanje je poseglo v 
zapleteno področje ekcema. Pre
daval je predstojnik dermatolo- 
loške klinike v Ljubljani prof. dr. 
Janez Fettich. Vsakemu obratne
mu zdravniku bo dosti lažje, če 
bo poznal tudi tehnologijo in 
škodljive snovi, ki so s tem v zve
zi. Vsak človek je namreč poten
cialni ekcematik. S številnimi 
barvnimi diapozitivi je predava
telj prikazal izredno zanimivo 
snov. Ekcem je danes samo del
ček številnih obolenj kože.

Tako imenovanih kontaktnih 
ekcemov pa je vedno več. Poseb
no nadrobno je bila obdelana teh

nika odkrivanja ljudi, ki so pre
občutljivo na določene snovi in 
odčitavanje testov. Predavanje je 
doživelo spontan aplavz. Drugi 
dan je bil odmerjen organizacij
skemu vprašanju medicini dela v 
SR Sloveniji v zvezi z elaboratom 
o organizaciji medicine dela v na
ši republiki (ta ima začetni sedež 
v Mariboru, pozneje pa bi naj ta 
inštitut deloval v Ljubljani). 
Medicina dela pri nas je organi
zacijsko nekoliko za drugimi re
publikami, npr. SR Hrvatsko in 
SR Srbijo, ker ji je vseskozi 
manjkal strokovni vrh. Š števil
nimi diskusijami in predlogi je 
bil zaključen ta uspešen sestanek. 
Od 105 povabljenih zdravnikov pa 
je imelo možnost udeležbe le 45 
zdravnikov.

Na sestanku je prikazala tudi 
tovarna LEK nekaj svojih dobrih 
proizvodov. dr. M. B.

Bila sva na seminarju počitniške zveze
VEVČE, APRILA — Od 14. 3. d0

16. 3. 1969 je bil na Srednjem vr
hu nad Martuljkom seminar Po
čitniške zveze, ki so se ga udele
žili člani vodstva posameznih 
družin PZ iz štirih ljubljanskih 
občin in predstavniki IO posa
meznih občin. PD Papirnice Vev
če sva zastopala Alojz Smrekar 
in Ivan Garbajs.

Glavne teme, ki jih je seminar 
obravnaval, so bile: pomen, vloga 
in naloge PZ, organizacijska 
vprašanja in sistem ustanavlja
nja družin PZ, propagandni pri
jemi PZ. Drugi dan smo imeli 
propagandno predayanje, sprem
ljano z barvnimi diapozitivi, po 
zaključku seminarja pa so udele
ženci napravili seminarsko nalogo 
iz omenjenih tem.

Naj na kratko povzamemo ne
kaj o pomenu in vlogi ter nalo
gah PZ. To je družbeno vzgojna 
organizacija, ki se ukvarja z mla
dinskim turizmom, omogoča čla
nom, da čim bolj spoznajo domo
vino, preko IYHF (mednarodno 
združenje PZ) pa tudi drugi svet, 
kar je v skladu z najnovejšimi

gibanji v svetu, to je spoznavanje 
in zbliževanje narodov. Važne 
naloge PZ so tudi spoznavanje 
ljudi med seboj, širjenje brat
stva in enotnosti med našimi na
rodi in podobno. Z delom v or
ganizaciji PZ dobiva mlad človek 
turistične navade, razvija samo- 
iniciativo, postaja samostojnejši 
in odkriva nove turistične kraje. 
Vse to pa koristi njemu in po
sredno celotni naši družbi. Samo 
vlogo PZ v društvih nam odkriva 
že njeno geslo: Spoznavaj domo
vino in še bolj jo boš vzljubil. V 
mladem aktivu se zadolži enega 
ali dva člana, ki skrbita za delo 
v PZ, za propagando, pobirata 
članarino, večje akcije pa orga
nizirajo predvsem IO občin. Glav
ni organi v občinah, republikah 
in zvezi so skupščine, ki volijo 
IO, te pa izvršujejo odločitve 
skupščine. Skupščina sestav) na
čelni program za eno leto, ki ga 
IO lahko spremeni ali dopolni. IO 
občine skrbi za organizacijo 
članstva in po potrebi organizira 
svoje enote —■ družine. Skrbi tudi 
za propagando in organizira akci
je.

Član PZ postane lahko vsak 
občan od 13. do 25. leta starosti 
(študentje do 27. leta), po novem 
pravilniku pa bodo člani lahko 
postali tudi pionirji. Vsak član 
ima pravico sodelovati pri odlo
čanju poslovanja PZ. dajati pred
loge za akcije in iniciativo, upo
rabljati materialna sredstva in 
ugodnosti PZ in je lahko voljen 
v vse organe. Dolžan pa je, da 
aktivno sodeluje po predpisih sta
tuta, da pazi na ugled, lastnino 
in inventar organizacije in seveda 
da plačuje članarino. Zato pa ima 
ugodnosti popustov 30 °/o v vseh 
domovih s celotno oskrbo, 60 %> 
popusta na avtobusih, vlakih in 
ladjah, če je grupa izletnikov vsaj 
deset članov PZ. Vsak občan lah
ko tudi postane član mednarod
nega združenja PZ (IYHF), če 
plačuje članarino 10 din do sta
rosti 25 let oz. 30 din, če je sta
rejši od 25 let. Člani imajo izred
ne ugodnosti pri uporabi objek
tov te organizacije, katere člani
ce so skoraj vse evropske države.

V predavanju »Organizacijska 
vprašanja in sistem ustanavljanja 
družin« nam je republiški pred

sednik PZ tov. Stane Curk po
drobno opisal organizacijo, izved
bo in zaključek potovanja — ak
cije, ki vsebuje značilnosti vseh 
drugih akcij: izlet, ekskurzija, ob
hodi, pohodi, pikniki itd. Objasnil 
nam je tud) sistem ustanavljanja 
družine PZ.

Drugi dan seminarja smo naj
prej poslušali propagandno pre
davanje, spremljano z barvnimi 
diapozitivi pod naslovom: »Pote
panje počitničarjev po Sloveniji«, 
nato pa smo v kratkem povzetku 
pregledali delo seminarja in pisali 
iz tega naloge. Najboljši nalogi 
sta bili nagrajeni.

Po sodbi vseh je seminar uspel, 
naloge udeležencev pa so, da pri
dobljeno znanje in izkušnje pre
nesejo na posamezne družine in 
omogočijo boljše delo in večjo po
pularnost te lepe organizacije 
med mladimi.

Zahvaljujeva se vodstvu tovar
ne, ki nama je omogočilo udelež
bo na seminarju. Prepričana sva, 
da bo delo koristilo PZ Vevče.

SA in IG

Strokovna ekskurzija 
v tovarno papirja 

Zagreb
VEVČE, APRILA — Ko gre

zadnje šolsko leto poklicne pa
pirniške šole za odrasle h koncu, 
so po programu pouka udeleženi 
šole obiskali tudi tovarno papirja 
v Zagrebu. Bodočim poklicnim 
papirničarjem se je priključila 
tudi večina tehnikov — priprav
nikov. Smisel takih ekskurzij je 
v opazovanju boljših ali slabših 
proizvodnih dosežkov v sorodni 
industriji, kar potem lahko naši 
papirničarji prenesejo na izkušnje 
iz lastnega dela.

Ekskurzijo so v zagrebški to
varni ljubeznivo sprejeli in raz
kazali celoten novejši obrat na 
Žitnjaku in faze izdelave celuloze, 
polsnov! in papirja. Njihov glav
ni artikel je ciklostilni papir. Žal 
je ta dan moderni papirni stroj 
s klejno stiskalnico stal, ker so 
ravno menjali sito. Kljub temu so 
si ekskurzanti lahko ogledali po
samezna delovna mesta v proiz
vodnji, se pogovorili z delavci o 
načinu dela, o organizaciji dela, 
o varnosti pri delu pa tudi o oseb
nih dohodkih.

Ob letošnji krvodajalski akciji se je med drugimi člani kolektiva 
javila za to humano dejanje tudi celotna izmena I. papirnega stroja

Sindikalna knjižnica v preteklem letu
VEVČE, MARCA — Sindikalna 

knjižnica je tudi v preteklem le
tu redno poslovala. Odprta je 
vsak ponedeljek od 18. do 19. ure 
in vsak četrtek od 18. do 20. ure. 
Vpisanih je 648 članov. Večina od 
njih več ali manj redno obiskuje 
knjižnico, kadar jih pač časopisi 
opozorijo na kakšno pomembnej
šo knjigo. Poleg 3327 leposlovnih 
knjig imamo še revije. Nadvse za
nimiv in pester je mesečnik 
»:Znanje in tehnika«. Poleg So
dobnosti, ki obravnava sodobna 
stremljenja, sta še »Otrok in dru
žina« ter »Priroda — človek in 
zdravje«. Oba zadnja mesečnika 
priporočamo zlasti mamicam, ker

bodo v njih dobile marsikak ko
risten napotek pri vprašanju 
vzgoje svojih malčkov.

Med letom je prišlo 1338 oseb 
po knjige, sposodili so si 4428 
knjig in 72 številk revij. Ker pa 
knjige berejo tudi člani družine, 
lahko trdim, da je bilo vseh bral
cev skoro 3000.

Poleg omenjenih mesečnikov 
smo nabavili še 106 novih knjig 
in smo zanje plačali 3667 din. V 
poprečju je torej izdatek za knji
go 34,60 din.

Pa še par vrstic o novostih. Iz 
strogega leposlovja imamo nadvse 
sijajne knjige Ekertovo »Riž iz

srebrnih skledic«, Haileyjevo ,Ho
tel« in Zolajevo »Polom«. Odra
slim priporočam J ohannsonovo 
»Srečo«. Iz naše slavne preteklosti 
nam govore »Življenjska pot Jo
sipa Broza-Tita«, MacLeanova 
»Vojna na Balkanu« in Kavčiče
va knjiga »Žrtve«. Svetovna zgo
dovina je zastopana z epohalnim 
Feostovim delom »Churchill, 
Roosevelt, Stalin«, za mladino je 
knjižnica nabavila 10 knjig spi
sov Karla Maya. Za najmlajše pa 
so na razpolago najnovejše prav
ljice iz tujih dežel.

Pridite, knjižnica vas vabi!
J. M.
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Promet 1968 — 149 mrtvih
pešcev

^Šteialo prometnih nesreč nara
šča in z njim tudi vedno več 
mrtvih pešcev, kolesarjev, mope
distov in drugih. To je pojav, ki 
spremlja naše življenje, ki sprem- 
Ija našo pot, bodisi v službo, iz 
nje oz. kamorkoli pač gremo. Ne
varnost prometnih nesreč je ved
no bolj ali manj prisotna, odvisno 
od tega, kako se je znamo obva
rovati.

Ta čas že razpolagamo s podat
ki o tem, koliko, kje so bile pro
metne nesreče v lanskem letu, 
kdo so bile žrtve, koliko in zakaj ? 
Začnimo s številko 497. To je šte
vilo mrtvih v prometnih nesrečah 
v Sloveniji, ki se je v enem letu 
povečalo kar za 86 žrtev cestnega 
prometa. Tako močno povečanje 
smrtnih nesreč udeležencev v pro
metu niso predvidevali najbolj 
pesimistični prognozerji stanja 
prometne varnosti.

V tem prispevku bi posebno ob
ravnaval; najbolj številno kate
gorijo udeležencev v prometu, ki 
je tudi v nesrečah najbolj priza
deta. To so pešci. Cestna smrt je 
ined temi neusmiljeno kosila, ni 
izbirala svojih žrtev, temveč je 
morila od kraja, vse od predšol
skih, šolskih otrok, ljudi v naj
boljših letih do najstarejših.

Razmere v Ljubljani in njenem 
bližnjem območju so za bralce 
»Našega dela« sila pomembne. 
Samo v Ljubljani in okolici je bi
lo lani kar 58 do smrti povoženih 
pešcev. Ko smo natančneje ana
lizirali lanskoletne prometne ne
sreče, smo sicer ugotovili, da niso 
naraščale v takšnem razmerju 
kot prejšnja leta, vendar pa so to 
bile nesreče s težjimi telesnimi 
poškodbami.

Znano je namreč, da so že pri 
»majhnih« nesrečah, kjer so ude
leženi pešci, le-ti največkrat hudo 
telesno poškodovani. Poglejmo: 
lani je v Sloveniji bilo povoženih 
do smrti 149, telesno poškodova
nih pa je bilo kar 1.652 ptešcev. 
Ali drugačna primerjava: skoraj 
vsaka tretja žrtev v cestnem pro
metu je pešec. Ti podatki že pre
več resno opozarjajo na to, da so 
pešci v prometu daleč premalo 
previdni. Statistika kaže tudi, da 
so prav pešci največkrat sami 
povzročitelji prometnih nesreč in 
žrtve lastne neprevidnosti.

Na prvo mesto sodi iznenadno 
prečkanje ceste pred ali za vozi
lom (najpogosteje avtobusom).

Na drugem mestu so vinjeni 
pešci, ki v takem stanju storijo 
nekaj, kar postane za njih usod
no.

Zelo veliko prometnih nesreč 
se zgodi na tako imenovanem 
cestnem križu, to je na štirih

Navajamo nekaj podatkov:
Smer ceste v mesto

O/o
Dolenjska cesta 68 4,3
Primorska 72 4,6
Gorenjska 177 11,2
štajerska 150 9,5
šmartinska cesta 52 3,3
Zaloška cesta 50 3,2
druge ceste 1008 63,9
SKUPAJ 1577 100

glavnih vpadnih cestah v mesto 
in iz njega.

Od časa do časa se na teh ce
stah zgodijo hude prometne ne
sreče. Lani je bilo na primer sa
mo v 15 prometnih nesrečah kar 
36 mrtvih. Ali druga ugotovitev, 
da je bilo na ljubljanskem ob
močju v samih treh mesecih, to je 
oktobra, novembra in decembra, 
kar 50 smrtnih žrtev prometa itd.

Prometne varnostne razmere na 
ljubljanskih cestah so precej za
pletene. Prometna varnost ni na 
višini. Zato morajo udeleženci v 
prometu, zlasti pešci, zanje skr
beti sami.

Posebno opozarjamo na nevar
nost v času prometnih konic bo
disi zjutraj ali opoldne. Tedaj se 
od kraja vsem mudi, zato tudi 
malokdo pazi na lastno, še manj 
pa na tujo varnost v prometu.

Promet je v stalnem porastu. 
Prav zaradi tega lahko pričakuje
mo tudi letos podobne težave kot 
lani. Da pa ne bo toliko nesreč, 
bomo vendarle morali poskr
beti tudi sami in sicer tako, da 
bomo na vsakem koraku bolj in 
bolj previdni.

Urad za promet Ljubljana 

Marjan Metljak

Izven mesta Skupaj
°/o •'o

62 4,0 130 4,2
98 6,4 170 5,5
26 1,7 208 6,5

146 9,5 296 9,5
52 1,7
50 1,6

1200 78,3 2208 71,0
1532 100 3109 100

RAZPIS
Po sklepu seje upravnega odbora z dne 10. 4. 1969 razpi

sujemo:
15 štipendij

za poklicno papirniško šolo

Pogoji: Najmanj z dobrim uspehom dovršeno osemletko
Starost izpod 17 let.
Stanovanje na območju mesta Ljubljane.
Za papirniški poklic ustrezno zdravstveno stanje.

Šolanje traja tri leta z deljenim teoretičnim in praktičnim 
poukom pri Šolskem centru tiska in papirja v Ljubljani — 
odelek za papir. Po uspešno končanem šolanju bo podjetje za
poslilo papirničarje na ustreznih delovnih mestih v proizvodnji 
papirja. Kandidati naj pismene prijave s potrebnimi dokazili 
oddajo do 30. 6. 1969 v kadrovskem oddelku Združenih papirnic 
Ljubljana — VEVČE.

Smučarsko tekmovanje za pokal 
CELULOZE 1969 na Zelenici

VEVČE, APRILA — Sindikalna po
družnica »Celuloze« Medvode ob so
delovanju mladinskega aktiva tovar
ne je v dneh II. in 12. aprila 1969 
priredila tradicionalno tekmovanje v 
veleslalomu na Zelenici. Vabljeni so 
bili vsi kolektivi iz Medvod, »Parti
zan« Medvode in Papirnica Vevče.

Sindikalna podružnica Papirnice 
Vevče je omogočila udeležbo na tek
movanju naslednjim smučarjem: An
dreju Klešniku, Marjanu Pavšiču, 
Andreju Pirkmaierju, Marku Robidi, 
Milošu Švarcu, Janezu Trtniku in 
Albinu Vengustu.

Tekmovalna proga je potekala po 
standardni trasi in je bila dolga 800 
metrov z 28 vratci in 280 m višinske 
razlike. Startalo je 34 tekmovalcev, 
ki so bili razporejeni v en tekmoval
ni razred, brez starostne razlike.

Navajamo uspeh in vrstni red tek
movalcev:

1. Pirkmaier Andrej, Vevče I. 1:02,7
2. Rožnik Zvonko ml. Partizan 

Medvode 1:05,7
3. Knific Rajko Celuloza I. 1:05,8

Ekipni vrstni red pa je naslednji:
1. Vevče — Pirkmaier, Vengust, Trt

nik 3:32,7

Organizacija te smučarske priredi
tve je bila pohvalna, čestitamo pa tu
di našim najboljšim tekmovalcem in 
celotni ekipi, ki je zasedla prvo me
sto. Obenem pa se zahvaljujemo naši 
sindikalni organizaciji, ki razume in 
podpira to športno aktivnost.

Na terenu Vevče 
so izvolili

VEVČE, APRILA — V 28. in 29. 
volilni enoti na terenu Vevče je 
bila velika udeležba 91,5 oziroma 
92 »/o. Volivci so v glavnem volili 
že dopoldne, le tisti redki, ki so 
bili zadržani, so prišli popoldne. 
Volilne komisije so imele zlasti 
veliko dela med 7. in 10. uro.

Za poslanca v republiški zbor 
skupščine SRS so izvolili ožjega 
rojaka, Vevčana Vlada ČERNE
TA, za poslanca družbeno-politič- 
nega zbora Zvezne skupščine 
tovarišico Majdo BOJC, za Ob
činsko skupščino Ljubljana, Mo- 
ste-Polje pa tovariša Antona NO
VAKA in Albina LEVIČNIKA.

Iz treh tekem 
samo 3 točke

VEVČE, APRILA — Nogometa
ši Slavije v pomladanskem startu 
za prvenstvo slovenske nogomet
ne lige niso popolnoma zadovolj
ni. V treh tekmah, dve na tujih 
in ena na domačem igrišču, so si 
nabrali izkupiček treh točk:

Nova Gorica : Slavija 0 : 0
Slavij a : Triglav 1 : 0
Koper : Slavija 2 : 0
2e iz rezultata se vidi, da škrip

lje v napalni vrsti, ki si ne 
zna pripraviti priložnosti za za
detek. Edini gol, ki je bil dan v 
korist kluba je dosegel branilec 
Nagy. Izgleda, da je tudi na no
gometnem igrišču prizadeven, kot 
pri nakladanju papirja.

V strokovni 
knjižnici na Vevčah

1. Strauss Victor: The printing in- 
dustry. Washington, Printing Indu
stries of America (1967). .Sg.: TS-.000100

2. Pavič, Črnič, Duič: Prava na ne- 
kretninama. II knjiga. IPK-1-2/69 Za
greb, Informator 1969. Sg.: IPK/OEP- 
00111/2

3. Branko Bazala: Zakon o pamič- 
nom postupku. IPK-3-4/69 Zagreb, 
Informator 1969. Sg.: IPK/OEP-OOill3

4. Brecht, Zippel: Wege zur Verbes- 
serung des Wasserhaushalts von Pa- 
pierfabriken. Darmstadt, Eduard 
Roether Verlag (1963). Sg.: CS-00200

5. Pulp paper Science and techno- 
logy. Vol. II — Paper. Ed. by C. Earl 
Lbby. JNTew York, McGraw Hill Book 
Co. (1962). Sg.: CP-00201

6. Stuff preparation for paper and 
paperboard making. Ed. by F. M. 
Bolam. Oxford, Pergamon Press 1965. 
§g.: CP-00202

7. Zbirka sodnih odločb. Knjiga XIII 
zv. 1. Beograd, Službeni list 1968. Sg.: 
PE-00119/36

8. Študija o postoječem stanju, o 
perspektivi razvoja in o usmjerava- 
nju integracionih kretanja. V 3 knji
gah. Ljubljana, Industrijski biro 1965. 
Sg.: PE-00310

9. Tečaj trgovinske angleščine. By 
M. P. Drayton (Knjiga + 13 gramo
fonskih plošč). Ljubljana, Mladinska 
knjiga 1969

Pomladne vode

KADROVSKA SLUŽBA POROČA

2. TVD Partizan Medvode — Rožnik 
ml., Luštrek, Rožnik 3:35,9

3. Celuloza — Knific, Hočevar, Po
nikvar 3:56,2

4. Color — Hočevar, Matijevec, Nor- 
doni 4:01,4

5. TVD Partizan Medvode II — Ple- 
šec, Plešec, Jaklin 4:51,0

Nezanimiva igra — 
zanimiva točka

V ČETRTI SPOMLADANSKI
TEKMI

KOVINAR : SLAVIJA 1:1 (0:0)

MARIBOR — Stadio Tezno, 
gledalcev 100, vreme hladno, sod
nik Bojnec.

STRELCA: 1:0 — Nikoli j (50), 
1 : 1 Milič (37).

KOVINAR: Zec, Horvat, Juran- 
jij, Bazina, Cule. Kolšek, Rojko 
(Tinko), Rob, Mlakar, Maček, Ni
količ.

SLAVIJA: Sular, Klešnik, Ko
tar, Krtalič, Nagy, Kovijančič, 
Zupančič, Milič Kneževič Sevšek, 
Kozamernik.

Na blatnem igrišču igrani pote
kala normalno je! bila precej raz
trgana. Pri Šlaviji je bila boljši 
del moštva obramba, pri Kovi
narju pa napad. Po prikazani 
tekmi je rezultat realen. Veliko 
možnost za zmago so imeli Ljub
ljančani 10 minut pred koncem, 
ki pa je niso znali izkoristiti. Prvi 
gol je dosegel Kovnar, ko je Ni
količ z glavo poslal žogo v mre
žo. Slavija pa je dosegla gol zara
di napake domače obrambe.

Tako je o tekmi poročalo Delo. 
Zdaj je Slavija s 16 točkami in 
negativno (!) gol-razliko (23 : 27) 
na 6. mestu SNL. Zaradi boljše 
razlike v golih vodi na lestvici 
mariborski »Železničar« pred 
ljubljansko Svobodo. Oba imata 
po 20 točk.

V prihodnjem kolu igra Slavija
doma z lendavsko Nafto. Sreča
nje v Lendavi minule jeseni je 
dobila Nafta z 2 : 0. z. V

IZ OBRATA VEVČE
FEBRUAR IN MAREC 1969

Prišli v februarju:

Andrej Kamšek, izmetar 
Franc Humer, pripravnik 
Jože Lovše, izmetar 
Ivan Javornik, nanosilec 
Franc Jerant, nanosilec 
Jože Ilovar iz JLA, snažilec 
Srečko Lokar, nanosilec 
Jože Mrvar iz JLA, nanosilec 
Milko Janežič iz JLA, ključavni

čar VI.

Alojzij Žnidaršič iz JLA, ključav
ničar VI.

Boris Erbežnik iz JLA, električar VI. 
Janez Jezovšek iz JLA, II. pomočnik 
Bojan Hribar iz JLA, pripravnik

Prišli v marcu:
Mijo Cofek iz JLA. II. pomočnik 
Mitja Predalič iz JLA, pripravnik 
Valter Romih, paznik 
Rudolf Skubic, kuhar I. v DR

Odšli v marcu:
Franc Humer, na lastno željo 
Peter Selan, v JLA

Rodili so se:
Mihi Sošku, hči Marjetka 
Rudiju Završniku, hči Karmen 
Francu Svetku, sin Robert 
Stanetu Močniku, hči Helena 
Silvestru Moreli, hči Mojca 
Antonu Galetu, II. pomočniku, hči 

Zvonka
Mirku Zupančiču, sin Mirko 
Martinu Anželju, sin Robi 
Jožetu Mahkovicu, hči Jožica 
inž. Francu in Mariji Jozelj, sin 

Tomaž
Jožetu in Anici Jager, sin

Čestitamo!
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Pravilne rešitve bomo nagradili: I. nagrada 60 din Prvomajska nagradna križanka
II. nagrada 40 din

III. nagrada 3X10 din

Rešitve pošljite v uredništvo “NAŠEGA DELA“ do 9. V. 1969


